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Αθήνα, σήµερα στις 16 Μαΐου 2011, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
18.17’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΥ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κ. Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη κ. Πέµη Ζούνη Βου-
λευτή Α’ Αθηνών τα ακόλουθα:

A. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Κυριαζόπουλος Γρηγόριος αιτείται
να ενηµερωθεί σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αίτησή του για σύν-
ταξη.

2) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πρόεδρος ΤΕΕ Πελοποννήσου καταθέ-
τει τα προβλήµατα που έχουν προκύψει µε το θέµα της παραχώ-
ρησης δρόµων σε οικισµούς κάτω των δύο χιλιάδων κατοίκων.

3) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Επαγγελµατιών Κτηνοτρόφων
Νοµού Ηρακλείου αιτείται να πληροφορηθεί ποιος είναι ο προ-
γραµµατισµός σχετικά µε τις καταβολές ενισχύσεων στην κτηνο-
τροφία για την καταβολή της εξισωτικής του 2010 κ.λπ.. 

4) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Βιοχηµικό Πάρκο Ιεράπετρας Α.Ε. Κρή-
της αιτείται να επισπευτεί η διαδικασία ελέγχου του συµπληρω-
µατικού υλικού επί του υποβληθέντος φακέλου από την εταιρεία,
ώστε να επιταχυνθεί η διαδικασία έκδοσης της ΚΥΑ ίδρυσης του
Βιοµηχανικού Πάρκου Ιεράπετρας

5) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Τσάνας Ιωάννης αιτείται να µεταφερ-
θεί ο φάκελός του στο ΝΑΤ, προκειµένου να κάνει χρήση του
ευεργετήµατος της διαδοχικής ασφάλισης.

6) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων ΕΛΤΑ Νοµού
Έβρου αιτείται να συµπεριληφθούν τα ταχυδροµικά γραφεία
Νοµού Έβρου στο ν. 3421/2005, έτσι ώστε να τοποθετηθούν ο-
πλίτες εναλλακτικής κοινωνικής υπηρεσίας και στα γραφεία

τους. 

7) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου ζητά να ολο-
κληρωθεί η µελέτη αναβάθµισης του βορείου οδικού άξονα Κρή-
της στο τµήµα Νεάπολη- Άγιος Νικόλαος, να ενταχθεί το έργο
στο ΕΣΠΑ, ώστε να κατασκευασθεί στο συγκεκριµένο τµήµα
ένας αυτοκινητόδροµος. 

8) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Κτηνοτρόφων Νοµού
Καβάλας αιτείται άµεση λύση στο πρόβληµα που έχει δηµιουρ-
γηθεί µε την απένταξη ορισµένων κτηνοτρόφων από το πρό-
γραµµα ενίσχυσης των νέων αγροτών.

9) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Σητείας ζητά τις απαραίτητες
ενέργειες για τη µεταφορά αρµοδιοτήτων στο δηµοτικό λιµενικό
ταµείο Σητείας. 

10) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου επισηµαίνει
τις ελλείψεις προσωπικού στους αρχαιολογικούς χώρους, καθώς
και την ανάγκη χρηµατοδότησης µελετών και ανασκαφών σε αρ-
χαιολογικούς χώρους του δήµου. 

11) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός Φυσιολογικός Σύλλογος
Ανατολής στην Ιεράπετρα Κρήτης αιτείται να γίνουν οι απαραί-
τητες ενέργειες ώστε να επιλυθεί το πρόβληµα της ευρυζωνικής
σύνδεσης του δηµοτικού διαµερίσµατος Ανατολής στην Ιεράπε-
τρα Κρήτης.

12) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Κερατσινίου - Δρα-
πετσώνας καταθέτει την ανάγκη επέκτασης γραµµής µετρό στο
Δήµο Κερατσινίου - Δραπετσώνας. 

13) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο πρόεδρος του τµήµατος ανατολικής
Κρήτης του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας αιτείται το έργο
�Αναβάθµιση του ΒΟΑΚ στο τµήµα Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος�
να ενταχθεί στο ΕΣΠΑ.

14) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι οικογένειες Μαρίας Ρουκουνάκη και
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Γεωργίου Ρουκουνάκη ζητούν την άρση της τροπολογίας που
αφορά στη συνυπηρέτηση των υπαλλήλων των ΚΕΠ µε το προ-
σωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, κ.λπ. η οποία εξαιρείται από το
υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο µε το ν.3448/2006.

15) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Υφαντίδου Σταυρούλα αιτείται
να ενηµερωθεί πότε θα εγκριθεί η επιχορήγησή της από τον
ΟΑΕΔ κ.λπ..

16) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Υφαντίδου Αναστασία αιτείται
να ενηµερωθεί σε ποιο σηµείο βρίσκεται η αίτηση της στον ΟΑΕΔ
Γιαννιτσών στο πρόγραµµα �γυναικεία επιχειρηµατικότητα�.

17) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου ζητά την
χρηµατοδότηση από τις πιστώσεις του προγράµµατος πολιτικής
προστασίας για αποκατάσταση των ζηµιών που προκλήθηκαν
από την κακοκαιρία του χειµώνα.

18) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παναγιωτίδης Γεώργιος αιτείται
να ενηµερωθεί πότε µπορεί να υποβάλει αίτηση προς το ΙΚΑ για
πλήρη σύνταξη κ.λπ..

19) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Παπαδοπούλου Μαρία αιτείται
να ενηµερωθεί πότε θα βγει η απόφαση συνταξιοδότησής της
και πότε θα πληρωθεί.

20) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Δηµοτική Κοινωφελής Επιχείρηση Ση-
τείας Κρήτης αιτείται τη χρηµατοδότηση Προγραµµάτων �Βοή-
θεια στο Σπίτι�.

21) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μπάτσιος Πέτρος αιτείται να
πληροφορηθεί πότε θα βγει η απόφαση συνταξιοδότησής του
κ.λπ..

22) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεωργίου Νικόλαος αιτείται να
πληροφορηθεί πότε θα βγει η απόφαση συνταξιοδότησής του.

23) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Κεντρική Συνεταιριστική Ένωση
Συκών και Ξηρών Καρπών - ΟΠΣΥΝΠΕ «ΣΥΚΙΚΗ» εκφράζει τη δια-
µαρτυρία της για την ασφαλιστική εισφορά υπέρ ΕΛΓΑ που πρέ-
πει να καταβάλλουν οι συκοπαραγωγοί της νοτίου Πελοπον-
νήσου.

24) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι αναπληρωτές καθηγητές ΤΕΟ119 ζη-
τούν να προηγούνται στον πίνακα προϋπηρεσίας των αναπληρω-
τών οι κάτοχοι πανεπιστηµιακών πτυχίων και ΑΣΠΑΙΤΕ έναντι των
κατόχων βεβαίωσης τρίµηνης κατάρτισης. 

25) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Γιώργος Προκοπίου και η κ. Μαρία
Δοϊτσίνη ζητούν την κατ’ εξαίρεση και άνευ όρων µετεγγραφή
όλων των πολυτέκνων και τέκνων πολυτέκνων οικογενειών στην
σχολή που βρίσκεται πλησιέστερα στον τόπο κατοικίας τους. 

26) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου ζητά την έκ-
δοση προεδρικού διατάγµατος κατάργησης του υφιστάµενου
Κρατικού Λιµενικού Ταµείου Λασιθίου, έτσι ώστε το Δηµοτικό Λι-
µενικό Ταµείο Αγ. Νικολάου να αναλάβει την ευθύνη διαχείρισης
του χώρου. 

27) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Πέτρος Πέτρου εκφράζει τη διαµαρ-
τυρία του για αδιαφανείς προσλήψεις στο Υπουργείο Πολιτισµού
µε τη συνεργασία του ΑΣΕΠ.

28) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου ζητά συµ-
πληρωµατική πίστωση 210.000 ευρώ για την δηµοπράτηση του
έργου αντικατάστασης στοιχείων αµιάντου στο Γυµνάσιο - Λύ-
κειο Νεάπολης. 

29) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Λασιθίου ζητά την στε-
λέχωση των αρχαιολογικών χώρων του Νοµού Λασιθίου οι οποίοι
υπολειτουργούν λόγω έλλειψης προσωπικού. 

30) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Προσωπικού Λιµενικού Σώµατος
Ανατολικής Κρήτης καταθέτει τα προβλήµατα που αντιµετωπί-
ζουν οι υπηρεσίες Λιµενικού Σώµατος και Ελληνικής Ακτοφυλα-
κής του Νοµού Λασιθίου. 

31) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Θόδωρος Ραφτόπουλος, επιχειρηµα-
τίας αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά υπέρβαση δεκαο-
κτώ πόντων σε φάρδος του στεγάστρου της επιχείρησης κ.λπ..

32) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Τοπικής Κοινότητας Χρι-
στού Ιεράπετρας ζητά την χρηµατοδότηση ειδικής περιβαλλον-
τικής µελέτης στην χαρακτηρισµένη περιοχή «NATURA» Σελε-
κάνου. 

33) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Διοικητικό Συµβούλιο του Παιδι-
κού Σταθµού Σκάλας αιτείται την απόσυρση της νοµοθετικής
ρύθµισης για την καθιέρωση οκταώρου εργασίας στο παιδαγω-
γικό προσωπικό των παιδικών σταθµών.

34) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μπίνος Παρασκευάς αιτείται να
ενηµερωθεί πότε θα εγκριθεί η αίτησή του στη ΔΕΗ για φωτο-
βολταϊκή εγκατάσταση.

35) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Γεωργία Σταυρακάκη - Κι-
τσάκη ζητά ενηµέρωση για την απόρριψη της αίτησής της στον
ΟΓΑ για συνταξιοδότηση. 

36) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Σπυρίδωνας Μοντσενίγου
καταθέτει το πρόβληµα που αντιµετωπίζει µε την ΔΟΥ Χαλκίδας
και ζητά την επίλυσή του. 

37) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Απόστολος Μίσσιος αιτείται
την καταβολή αναδροµικών δώρων εορτών και επιδόµατος
αδείας από το Επικουρικό Ταµείο ΤΑΥΤΕΚΩ, πρώην ΕΛΕΑ.

38) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων τριών τέκνων
επαρχίας Εδέσσης �Οι Τρεις Ιεράρχες� εκφράζει τη διαµαρτυρία
του στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας όσον αφορά στην
κατάργηση των µετεγγραφών φοιτητών τρίτεκνων οικογενειών.

39) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Βιοτεχνών
Λαϊκής Τέχνης διαµαρτύρεται για την ενδεχόµενη υπαγωγή σε
ΦΠΑ των αντιγράφων µουσείων, εκµαγείων και γενικότερα των
ειδών λαϊκής τέχνης στα καταστήµατα των µουσείων. 
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40) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Κτηνοτρό-
φων και το Σωµατείο Αιγοπροβατοτρόφων Βέροιας καταθέτει τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο κλάδος τους. 

41) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυ-
τέκνων Ελλάδος εκφράζει τη δυσαρέσκειά της για την κατάρ-
γηση του δικαιώµατος µετεγγραφής των πολυτέκνων και των τέ-
κνων των πολυτέκνων σε ΑΕΙ και ΤΕΙ στα αντίστοιχα τµήµατα των
σχολών, που είναι πλησιέστερα στον τόπο κατοικίας των γονιών
τους.

42) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ιωάννης Βάρτσος Δικηγό-
ρος Αθηνών ζητά την αναγραφή στα ελληνικά του όρου «Ελλη-
νική Αστυνοµία» επί των ατοµικών εφοδίων του αστυνοµικού
προσωπικού αλλά και των υπηρεσιακών οχηµάτων της Ελληνικής
Αστυνοµίας. 

43) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι αιρετοί εκπρόσωποι
των εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης στο ΕΠΥΣΔΕ της ΟΔ Γερµανίας διαµαρτύρονται για την προ-
τεινόµενη αλλαγή λειτουργίας των ειδικών υπηρεσιακών συµ-
βουλίων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας ελληνόγλωσσης εκ-
παίδευσης στην ΟΔ Γερµανία. 

44) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπον-
δία Πολυτέκνων Ελλάδος διαµαρτύρεται για την κατάργηση του
δικαιώµατος µετεγγραφής των τέκνων των πολυτέκνων. 

45) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Σούπης Δηµήτριος αιτείται να
ενηµερωθεί σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αίτησή του για συνταξιο-
δότηση.

46) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Κολοκοτρώνη Πετρούλα αιτείται
να της καταβληθεί από τον ΟΓΑ το επίδοµα πολύτεκνης µητέ-
ρας.

47) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία οι αιρετοί στο ΕΠΥΣΔΕ και το ΕΠΥ-
ΣΠΕ της ΟΔ Γερµανίας εκφράζουν τη δυσαρέσκειά τους στην
προτεινόµενη ρύθµιση, στο σχέδιο νόµου για το θεσµικό πλαίσιο
των πρότυπων πειραµατικών σχολείων κ.λπ., για το θέµα των ει-
δικών υπηρεσιακών συµβουλίων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στην ΟΔ Γερµανίας.

48) Η Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Αθλητικό Σωµατείο ΑΜΕΑ �ΤΙΤΑΝΕΣ�
Νοµού Αχαΐας εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την αναστολή
των Πανελλήνιων αγώνων ΑΜΕΑ λόγω διακοπής των επιχορηγή-
σεων των Οµοσπονδιών.

49) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά θέµατα διαφύλαξης της
σωµατικής ακεραιότητας των αστυνοµικών στην Αχαΐα, κατά τη
διάρκεια της περιπολίας τους, καθώς δεν υπάρχει δυνατότητα
συνοδείας από δεύτερο αστυνοµικό.

50) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο µεγάλο πρό-
βληµα των απορριµµάτων που παραµένουν αµάζευτα στους
δρόµους της Πάτρας.

51) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι οι δικαιούχοι
των προνοιακών επιδοµάτων στο Δήµο της Πάτρας έλαβαν επι-

ταγές χωρίς αντίκρισµα.

52) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι η ερευνητική
οµάδα του Πανεπιστηµίου Πατρών δεν κατέληξε εάν είναι περισ-
σότερα τα οφέλη από την υπογειοποίηση της σιδηροδροµικής
γραµµής από τα προβλήµατα που θα δηµιουργηθούν.

53) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην παραίτηση του διοι-
κητή του Νοσοκοµείου <Άγιος Ανδρέας> στην Πάτρα.

54) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι οι επιχειρηµα-
τίες ενώνουν τις δυνάµεις τους για να αντιµετωπίσουν την κρίση.

55) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Συνταξιούχων ΝΑΤ Περιφέρειας
Θεσσαλίας �Ο Άγιος Νικόλαος� εκφράζει τη διαµαρτυρία της για
την άδικη περικοπή των παροχών υγείας από τον Οίκο Ναύτου.

56) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Αδελφότητος των
Υδραίων Αθηναίων διαµαρτύρεται για την εικόνα που παρουσιά-
ζουν οι πλατείες του Πειραιά. 

57) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εταιρειών Εµφιαλώ-
σεως Ελληνικού Φυσικού Μεταλλικού Νερού διαµαρτύρεται για
την επιβολή ειδικού φόρου κατανάλωσης στα εµφιαλωµένα νερά.

58) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Περιφερειακό Τµήµα
Πελοποννήσου του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας καταθέτει
τα προβλήµατα που προκύπτουν από το θέµα παραχώρησης
δρόµων σε οικισµούς κάτω των δύο χιλιάδων κατοίκων (άρθρο
35 του �Νόµου περί βιοποικιλότητας ΦΕΚ 60Α’/31-3-2011�)

59) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Ελληνικών Βιοµηχα-
νιών Αναψυκτικών διαµαρτύρεται για τις φορολογικές µεταβολές
στην αγορά των µη αλκοολούχων ποτών.

60) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γιώργος Προκοπίου και η
κ.Δοϊτσίνη Μαρία, γονείς εννέα τέκνων διαµαρτύρονται για τις
αλλαγές στο θέµα των µετεγγραφών των τέκνων πολύτεκνων οι-
κογενειών.

61) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Όλγα Μπόζιου κατα-
θέτει τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι
αντικριστές σε χρηµατιστηριακές εταιρείες λόγω της αύξησης
των ασφαλιστικών εισφορών. 

62) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Μαρκοπούλου εκφράζει
τη διαµαρτυρία του προς τον Οργανισµό Αθήνας για την απόρ-
ριψη της αίτησής του σχετικά µε την από κοινού διαχείριση της
διαδικασίας εναπόθεσης µπαζών στα ανενεργά λατοµεία της Με-
ρέντης.

63) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Συνταξιούχων ΔΕΗ Αλι-
βερίου -Ευβοίας αιτείται τη διατήρηση του δηµόσιου χαρακτήρα
της ΔΕΗ ΑΕ, τη διευθέτηση οικονοµικών θεµάτων που τους αφο-
ρούν κ.λπ..

64) Η Βουλευτής Πιερίας κ. ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία το Σωµατείο Επαγγελµατιών Εµπόρων και Βιοτε-
χνών Αιγινίου και Περιχώρων διαµαρτύρεται για την µετατροπή
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του καταστήµατος της Εθνικής Τράπεζας του Αιγινίου σε υποκα-
τάστηµα της Κατερίνης. 

65) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑ-
ΔΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλαδικός Σύνδε-
σµος Παραπληγικών και Κινητικά Αναπήρων καταθέτει
επισηµάνσεις και προτάσεις για τον εξορθολογισµό του �Οργα-
νισµού του Εθνικού Κέντρου Αποκατάστασης�.

66) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συλλό-
γων Επιστηµονικού Υγειονοµικού Προσωπικού ΙΚΑ διαµαρτύ-
ρεται για την παρακώληση της υπηρεσιακής εξέλιξης των µε
σύµβαση αορίστου χρόνου ιατρών και οδοντιάτρων του ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ.

67) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο εκφράζεται διαµαρτυ-
ρία για την ΚΥΑ σχετικά µε τις ιχθυοκαλλιέργειες στην παραλιακή
της Μεγαρίδας από το Ήρεµο Κύµα µέχρι την Κινέτα Νοµού Κο-
ρινθίας.

68) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παναγιώτου Ιωάννης αιτείται
για τους πολύτεκνους τη µείωση κατά 50% τουλάχιστον των προ-
στίµων για τη διατήρηση των υπογείων τους.

69) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε

δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρόβληµα
που αντιµετωπίζουν οι φαρµακοποιοί για την αδειοδότηση ίδρυ-
σης φαρµακείων για το Δήµο Ηρακλείου Κρήτης. 

70) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και
Β’ Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η ΕΛΜΕ Πειραιά ζητά να καταβληθούν στους
ωροµίσθιους εκπαιδευτικούς του µουσικού σχολείου Πειραιά τα
δεδουλευµένα τους. 

71) Η Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός Σύλλογος Μαυροµµατίου
«Ο Καραϊσκάκης» αιτείται την οικονοµική του ενίσχυση για την
ίδρυση ιστορικού-λαογραφικού Μουσείου «Γ.Καραϊσκάκης».

72) Οι Βουλευτές, Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ, Α’
Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ και Α’ Θεσσαλονίκης κ.
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο κ. Αθα-
νάσιος Τζιώνας ζητά την συνταξιοδότησή του λόγω αναπηρίας-
ανικανότητας για κάθε εργασία. 

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 8172/22-12-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Σπηλιωτόπουλου Αριστόβουλου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 162437/
21-04-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 11607/17-02-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2577/21-04-

2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



3. Στην µε αριθµό 13827/28-03-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βρούτση Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 10607733/2965/21-

04-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη
απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 13853/28-03-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Μουσουρούλη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β688/27-

04-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη
απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



5. Στην µε αριθµό 14070/30-03-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Μίχου Μαρίας, Θεοχάρη Μαρίας, Κουρουµπλή Πανα-
γιώτη, Παπουτσή Δηµητρίου, Παρασύρη Φραγκίσκου, Τσιαούση

Ελένης, Τσόνογλου-Βυλλιώτη Βασιλικής και Στασινού Παύλου
δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β.729/21-04-2011 έγγραφο από τον
Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 14090/30-03-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κολοκοτρώνη Άγγελου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1061362/3048/

21-04-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη
απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 14245/01-04-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνος – Αδώνιδος και Πλεύρη Αθανα-

σίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 345/21-04-2011 έγγραφο από τον
Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



8. Στην µε αριθµό 14460/06-04-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Σκυλλάκου Αντωνίου και Νάνου Αποστόλου δόθηκε µε το

υπ’ αριθµ. 2524/2525/21-04-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων η ακόλουθη απάντηση:

10626 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



9. Στην µε αριθµό 14517/07-04-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Διώτη Ηρούς δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2531/21-04-2011 έγ-

γραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΔ’ - 16 ΜΑΪΟΥ 2011                                                                                                10627



10. Στην µε αριθµό 14572/08-04-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Γαληνού Σπυρίδωνος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 6611/274/21-04-

2011 έγγραφο από τον Υπουργό Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων
και Αλιείας η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο αναφο-
ρών και ερωτήσεων της Τρίτης 17 Μαΐου 2011.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 13337/18-3-2011 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Άγγελου Μανωλάκη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αξιοποίηση της
δηµόσιας περιουσίας που βρίσκεται στην Περιφερειακή Ενότητα
Κορινθίας.

2.- Η µε αριθµό 3532/21-2-2011 αναφορά του Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καρασµάνη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την αλλαγή του
νόµου σχετικά µε τις εισφορές των γεωργών - κτηνοτρόφων που
πρέπει να προκαταβάλλουν κάθε έτος µε τη δήλωση ΟΣΔΕ υπέρ
του ΕΛΓΑ κ.λπ..

3.- Η µε αριθµό 14852/12-4-2011 ερώτηση της Βουλευτού του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη προς τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τον κίν-
δυνο να κλείσουν τα κέντρα ειδικής αγωγής ιδιωτικού δικαίου.

4.- Η µε αριθµό 14641/8-4-2011 ερώτηση του Βουλευτή του

Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την «διαφυγή» ανηλίκου τέκνου
από την Ελλάδα, µε τη βοήθεια του πατέρα – υπαλλήλου της
Πρεσβείας της Σαουδικής Αραβίας, χωρίς την συγκατάθεση της
Ελληνίδας µητέρας του. 

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε 11761/21-2-2011 ερώτηση του Βουλευτή του Πανελ-
λήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Στρατάκη προς
τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την
υπερβολική κατανάλωση αλκοόλ από τους νέους.

2.- Η µε αριθµό 14719/11-4-2011 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Μουσουρούλη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη Μα-
στίχα Χίου και τα ειδικά µέτρα για γεωργικά προϊόντα των µικρών
νησιών του Αιγαίου (Κανονισµός ΕΚ 1405/2006).

3.- Η µε αριθµό 8892/11-1-2011 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς την Υπουργό Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης & Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη µετατροπή
του µαθήµατος της Ιστορίας σε µάθηµα επιλογής στο «νέο Σχο-
λείο».

10630 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
ΑΠΟΦΑΣΕΙΣ ΒΟΥΛΗΣ

Συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
76 του Συντάγµατος, της πρότασης του Προέδρου της Βουλής
«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Κοινοβουλευτικό)».

Κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση θα γίνει µε τη διαδικασία του
άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής. Ειδικότερα, σύµφωνα
µε τις παραγράφους 1 και 6 του άρθρου 108, επειδή η επιτροπή

κατά την επεξεργασία και εξέταση της πρότασης αποδέχθηκε
την ως άνω πρόταση κατ’ αρχήν, κατ’ άρθρον και στο σύνολό της
µε πλειοψηφία των 4/5 των µελών της, στη συζήτηση θα λάβουν
το λόγο µόνο όσοι Βουλευτές έχουν αντίρρηση, για πέντε λεπτά
της ώρας ο καθένας.

Σας διανέµεται, αν δεν έχει διανεµηθεί ήδη, ένα κείµενο µε νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις µετά και από τη συζήτηση που έγινε την
περασµένη εβδοµάδα στην Επιτροπή του Κανονισµού της Βου-
λής. Θα το έχετε στα χέρια σας σε λίγο. Είναι µερικές διατυπώ-
σεις που βελτιώνουν νοµοτεχνικά, όπως είπα, το αρχικό κείµενο,
χωρίς να επιφέρουν ουσιαστικές αλλαγές.

(Οι προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ποιος εκ των κυρίων
συναδέλφων έχει αντιρρήσεις, όπως είπα, για το κείµενο που συ-
ζητήσαµε και αποφασίσαµε µε την πλειοψηφία των 4/5 την πε-
ρασµένη εβδοµάδα στη συνεδρίαση της Επιτροπής Κανονισµού
της Βουλής;

Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και ο εκπρόσωπός µας στη Διάσκεψη των Προέδρων είχε την

ευκαιρία να εκφράσει ορισµένες σκέψεις, επιφυλάξεις, προτά-
σεις, παρατηρήσεις που µας οδήγησαν στο να µην υπερψηφί-
σουµε ορισµένες από τις προτεινόµενες αλλαγές. Γι’ αυτό είµαι
και στο Βήµα, για να το εξηγήσω.

Πρώτα απ’ όλα, πιστεύω, µιας που µιλάµε για την αλλαγή του
Κανονισµού, ότι το πιο σηµαντικό πράγµα είναι η εφαρµογή του
Κανονισµού και µε την ευκαιρία, θα ήθελα να επισηµάνω ότι αλ-
λαγές οι οποίες έχουν ψηφιστεί -και µάλιστα, οµόφωνα- πριν από
πάρα πολύ καιρό, στην πράξη δεν εφαρµόζονται. Δεν έχει συ-
σταθεί και δεν λειτουργεί το Γραφείο Ελέγχου του Προϋπολογι-
σµού της Βουλής. Έτσι, πρακτικά, η Ολοµέλεια και η Επιτροπή
Οικονοµικών και οι άλλες συναρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές της
Βουλής δεν µπορούν να ελέγχουν την πορεία εκτέλεσης του
προϋπολογισµού. Η τρόικα ξέρει περισσότερα από τους Έλλη-
νες Βουλευτές και αυτό είναι ουσιαστικά παραβίαση του Κανονι-
σµού, καθυστέρηση στην υλοποίηση του Κανονισµού.

Δεύτερον, παρ’ ότι βάλαµε ορισµένες δικλίδες, ώστε να περιο-
ρίζεται το φαινόµενο των τροπολογιών µε κυβερνητική πρωτο-
βουλία την τελευταία στιγµή, µε την υποχρέωση να υποβάλ-
λονται, κύριε Πρόεδρε, το αργότερο την προηγούµενη Πέµπτη,
για να µπορούµε να τις µελετούµε, εξακολουθεί η συστηµατική
παραβίαση του Κανονισµού. Με τη φόρµουλα της αναδιατύπω-
σης-προσθήκης έρχονται ουσιαστικά καινούργια νοµοσχέδια την
τελευταία στιγµή. Το επισηµαίνω εν γνώσει του ότι δεν είναι στην
ύλη που εξετάζουµε, αλλά νοµίζω ότι, αν δεν φροντίσουµε να
υλοποιούνται οι αλλαγές που µε δική σας πρωτοβουλία και πρό-
ταση υπήρξαν στον Κανονισµό πριν από µερικούς µήνες, τότε
σχετικοποιείται και η αξία των αλλαγών που συζητούµε.

Ως προς την αλλαγή που αφορά στη δυνατή παρεµβολή µιας
εκ δικαστών επιτροπής στη διαδικασία συγκρότησης της προκα-
ταρκτικής επιτροπής, εµείς και όταν ψηφίστηκε ο σχετικός
νόµος, είχαµε καταθέσει τις επιφυλάξεις µας -δεν θεωρώ σκό-
πιµο να τις επαναλάβω τώρα- οπότε διατηρούµε την επιφύλαξη
και στην υλοποίηση της σχετικής πρόβλεψης.

Αυτό που θα ήθελα, όµως, να επισηµάνω, κύριε Πρόεδρε και
θα ήθελα κάποιες εξηγήσεις, για να µην το πάµε στα γρήγορα -
ψηφίστε, ψεκάστε, τελειώσατε- είναι ότι αυτή η καινούργια δι-
κλίδα που µπαίνει µε το νόµο Καστανίδη, δεν είναι µία υποχρεω-
τική διαδικασία. Μπορεί η πλειοψηφία µε τριάντα Βουλευτές να
προτείνει τη σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής χωρίς να προ-
ηγηθεί αυτό το φιλτράρισµα από την επιτροπή εκ δικαστών. Μπο-
ρεί να το κάνει παράλληλα. Μπορεί να πάρει υπ’ όψιν το πόρισµα
αυτής της επιτροπής εκ δικαστών ή µπορεί να µην το πάρει.

Με συγχωρείτε, αλλά αυτός δεν είναι κανόνας. Αυτό είναι πο-
λυεργαλείο. Προσθέτει σύγχυση και ενισχύει τις υποψίες που
έχουµε ότι είναι µία πατέντα σε συνδυασµό µε τις εξουσίες εξε-
ταστικής επιτροπής που δίνονται σε µία Επιτροπή Εξοπλισµών
ακριβώς για να αντιµετωπιστούν συγκυριακά προβλήµατα. 

Το είπα και µε την ευκαιρία της συζήτησης του πορίσµατος
της Εξεταστικής Επιτροπής της «SIEMENS». Η κοινοβουλευτική
Πλειοψηφία, που εισηγήθηκε αυτές τις αλλαγές, πρέπει να µας
εξηγήσει µε την αφορµή τον Κανονισµό -για να µη φτιάχνουµε
κανόνες εική και ως έτυχεν µε βάση σκοπιµότητες της στιγµής-
γιατί έπραξε παρακάµπτοντας την εξεταστική επιτροπή και συ-
νιστώντας προκαταρκτική επιτροπή για την υπόθεση των υπο-
βρυχίων µόνο για τον κ. Τσοχατζόπουλο και γιατί την ίδια ώρα
καθυστέρησε πέντε µήνες να φέρει το πόρισµα της Εξεταστικής
Επιτροπής για τη «SIEMENS» στην Ολοµέλεια, προκαλώντας
πάρα πολλές αντιδράσεις. Μήπως το έκανε αυτό για να προλάβει
στο µεταξύ να εφαρµοστεί αυτή η φόρµουλα της εκ δικαστών
επιτροπής που θα εξετάσει πριν από την προκαταρκτική επι-
τροπή;

Να σας πω τη δική µου γνώµη; Παρακαλώ, αν υπάρχει αντίλο-

γος, να υπάρχει αντίλογος. Η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία θέλει
να αλλάξει, να «ροκανίσει» την πρόταση που το πόρισµα της Εξε-
ταστικής Επιτροπής για τη «SIEMENS» κατά πλειοψηφία κατέ-
θεσε, που λέει: «Προτείνουµε τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής
για δώδεκα πρόσωπα, επτά από το ένα κόµµα και πέντε από το
άλλο». Δεν θέλει το «κερασάκι στην τούρτα» αυτής τα αλλαγής
να το πάρει επάνω της µε πολιτική ευθύνη, αλλά θέλει να το πε-
ράσει µέσα από το φίλτρο της επιτροπής εκ δικαστών. Επίσης,
θέλει να δείξει µία ταχύτητα ότι ψάχνει την υπόθεση των υπο-
βρυχίων, ειδικά στον Άκη Τσοχατζόπουλο, αλλά δεν µπορεί να
απαντήσει γιατί µόνο για τον Άκη Τσοχατζόπουλο, όταν πρόκειται
για µία σύµβαση που υπεγράφη το 1996, το 1998 και υλοποιείται
ακόµη και τώρα µε τροποποιήσεις. Μιλώ για τη σύµβαση για τα
υποβρύχια. Δεν ψάχνεται µε εξεταστική επιτροπή η υπόθεση των
άλλων Υπουργών που υλοποίησαν αυτήν τη σύµβαση στην πο-
ρεία και γι’ αυτό υπήρξε η πατέντα της προσθήκης εξουσιών σε
µία υποεπιτροπή εξοπλισµών, η οποία θα µπορεί να κάνει και τη
δουλειά της εξεταστικής επιτροπής.

Με συγχωρείτε, έτσι δεν φτιάχνονται σοβαροί κανονισµοί της
Βουλής. Λυπάµαι γιατί το επισηµαίνω, αλλά αν θέλαµε αυτήν τη
στιγµή το Κοινοβούλιο να µπορεί να ελέγχει και να ξέρει πράγ-
µατα που περισσότερο από το Κοινοβούλιο ξέρει η τρόικα -για
το πώς πάει το έλλειµµα, πώς πάει η πορεία των δαπανών, πώς
πάει η πορεία των εσόδων- κι αν θέλαµε να ενισχύσουµε και το
δηµοκρατικό χαρακτήρα αυτής τη Βουλής και τη δυνατότητα των
Βουλευτών, σε όποιο κόµµα και αν ανήκουν, να παίζουν ένα ρόλο
ελεγκτικό, θα έπρεπε άλλες αλλαγές να συζητούµε τώρα.

Υπάρχουν άρθρα, τα οποία θα υπερψηφίσουµε. Το επισηµά-
ναµε και στη Διάσκεψη των Προέδρων. Προτίµησα, επειδή ο χρό-
νος ήταν λίγος, να σταθώ µόνο στις επιφυλάξεις µας, στις
ενστάσεις µας και να προκαλέσουµε, στο µέτρο που είναι αυτό
δυνατό, µία σοβαρή πολιτική συζήτηση.

Τέλος, θέλω να πω ότι είχα την ευκαιρία και ως µέλος της Εξε-
ταστικής Επιτροπής για τη «SIEMENS», να επισηµάνω ότι θα
έπρεπε να αλλάξει ο τρόπος µε τον οποίο ορίζονται τα µέλη των
εξεταστικών επιτροπών. Θα ήταν προτιµότερο να µη διορίζονται
από τις ηγεσίες, γιατί έτσι ενισχύεται το στοιχείο της κοµµατικής
σκοπιµότητας και πειθαρχίας, αλλά θα έπρεπε να κληρώνονται
κατ’ αναλογίαν της δύναµης από το σύνολο των Βουλευτών.
Αυτό θα προσέθετε περισσότερα τεκµήρια ανεξαρτησίας στην
κρίση των Βουλευτών, που ως µέλη της εξεταστικής επιτροπής
οφείλουν να λειτουργούν ως δικαστές.

Το σηµειώνω, γιατί είναι µία πρόταση που κατετέθη, µεταξύ
άλλων, από τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Κακλαµάνη,
την οποία συµµερίζοµαι. Ξέρω ότι είναι εκπρόθεσµη και δεν µπο-
ρεί να συζητηθεί. Θα ήταν καλύτερα αν ο κ. Κακλαµάνης την είχε
προτείνει όταν ήταν ο ίδιος Πρόεδρος της Βουλής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Σκυλλάκος έχει ζη-

τήσει το λόγο, επειδή και στην Επιτροπή, ως µέλος της Επιτρο-
πής του Κανονισµού, είχε εκφράσει ορισµένες επιφυλάξεις και
διαφορετικές απόψεις.

Ορίστε, κ. Σκυλλάκο, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Πού βρίσκονται οι επιφυλάξεις µας; 
Πρώτον, όσον αφορά την Επιτροπή των Εξοπλιστικών Προ-

γραµµάτων, θεωρούµε ευκαιριακή, συγκυριακή την αντιµετώπιση
αυτού του προβλήµατος από το νόµο που ψηφίστηκε και κατ’
ανάγκην από τη ρύθµιση που µπαίνει στον Κανονισµό.

Προέκυψε, όµως, ζήτηµα µε τα υποβρύχια, όπου τα δύο µεγα-
λύτερα κόµµατα -ιδιαίτερα η κυβερνητική πλειοψηφία, αλλά µε
µία ανοχή και από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας- είπαν ή
το άφησαν να περάσει, ώστε να µην εξεταστούν από την προ-
ανακριτική επιτροπή οι υπόλοιποι Υπουργοί, όπως έλεγε ο εισαγ-
γελέας. Έπρεπε τουλάχιστον να γινόταν εξεταστική επιτροπή για
το σύνολο των Υπουργών µέχρι το 2009 και όχι µόνο για τον Άκη
Τσοχατζόπουλο. 

Από τη στιγµή, λοιπόν, που πάρθηκε αυτή η απόφαση, ερχό-
µαστε εδώ και λέµε ότι θα δώσουµε κάποια όπλα στην Επιτροπή
Εξοπλιστικών Προγραµµάτων. Εξοπλίζουµε την επιτροπή µε κά-
ποιες περιορισµένες αρµοδιότητες, όχι µε τις πλήρεις αρµοδιό-
τητες και εξουσίες που έχει η εξεταστική επιτροπή, να µπορεί
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δηλαδή να συλλέγει πληροφορίες και έγγραφα, όπως και να
καλεί για εξέταση πρόσωπα. Δεν είναι ούτε εξεταστική ούτε επι-
τροπή προκαταρκτικής εξέτασης ούτε ακριβώς µία επιτροπή που
κοιτάει τους εξοπλισµούς. Και ερχόµαστε να το επικυρώσουµε
µε τροποποίηση του Κανονισµού της Βουλής. Αυτή είναι η δια-
φωνία µας. 

Ταυτόχρονα, θα ήθελα να σηµειώσω ότι δεν θα είναι και απο-
τελεσµατική, διότι δεν έχει τις αρµοδιότητες της εξεταστικής επι-
τροπής, αφού έχει πολύ πιο περιορισµένες αρµοδιότητες. Δεν
µπορούµε να επεκτείνουµε συνεχώς τον εξεταστικό ρόλο ορι-
σµένων επιτροπών. Το Σύνταγµα ήθελε εξεταστικές επιτροπές
κυρίως για πολιτικές ευθύνες και προανακριτικές ή τώρα επιτρο-
πές προκαταρκτικής εξέτασης για διερεύνηση ποινικών ευθυνών.
Αυτό ήθελε. Εµείς πήγαµε στην Επιτροπή Διαφάνειας, της δώ-
σαµε εξεταστικές αρµοδιότητες. Προέκυψε το θέµα µε τα υπο-
βρύχια, δίνουµε τέτοιου είδους αρµοδιότητες σε αυτήν την
επιτροπή. Δεν το θεωρούµε σωστό. 

Επίσης, ισχύει η δική µας αντίληψη ότι όταν εξετάζουµε κάτι,
όταν χρήζει εξέτασης ένα συγκεκριµένο ζήτηµα και κυρίως όταν
αφορά πρόσωπα, θα πρέπει την κίνηση της διαδικασίας, ακόµα
και την απόφαση για την εξέταση, όχι την παραποµπή, αλλά την
απόφαση για την εξέταση -ή και την παραποµπή καµµιά φορά-
να έχει δικαίωµα να την κάνει και η µειοψηφία. Θα πρέπει να µην
είναι στο χέρι της εκάστοτε πλειοψηφίας η αντιµετώπιση αυτών
των ζητηµάτων.

Το συγκεκριµένο άρθρο, λοιπόν, δεν αντιµετωπίζεται µε αυτήν
τη λογική που σας είπα πριν. 

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 2 και 3. Υπάρχει αυτό το δικαστικό
συµβούλιο. Το δικαστικό συµβούλιο ή το θέλουµε ή δεν το θέ-
λουµε. Υπάρχει ένα ερώτηµα δηλαδή, κατ’ αρχάς, γιατί «δύναται»
η Βουλή και δεν είναι υποχρεωτικό, από τη στιγµή που το βά-
ζουµε. Τι σηµαίνει «δύναται»; Ανάλογα µε τη συγκυρία; Ανάλογα
µε το είδος της πολιτικής αντιπαράθεσης, θέλουµε ή δεν θέ-
λουµε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ανάλογα µε το τι συµφέρει
το λαϊκό κίνηµα!

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Ανάλογα µε το τι συµφέρει τη συγ-
κάλυψη –για να το πω έτσι! Αυτό προκύπτει από την πείρα που
έχουµε µέχρι σήµερα. Μακάρι να αλλάξουν τα πράγµατα! Δεν το
βλέπω να αλλάζουν.

Ειπώθηκε εδώ και για τη «SIEMENS», το πώς µπορεί να χρησι-
µοποιηθεί και για ποιο λόγο το δικαστικό συµβούλιο. Δεν χρει-
άζεται να προσθέσω πάνω σε αυτό το θέµα κάτι. 

Εµείς, στην αρµόδια επιτροπή, όταν συζητούσαµε το νόµο, εί-
παµε ότι έχουµε επιφυλάξεις για το δικαστικό συµβούλιο και για
λόγους γενικότερους, αν είναι ανεξάρτητη η δικαιοσύνη και οι
δικαστές ή όχι. Όταν θα µπουν στον κυκλώνα της πολιτικής αν-
τιπαράθεσης, θα επηρεάζονται και µε τον τρόπο τους θα µπο-
ρούν να επηρεάζουν και τους Βουλευτές µετά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω. Γι’ αυτό είχαµε ψηφίσει «ΠΑΡΩΝ» σε αυτές τις δια-
τάξεις. Το ίδιο θα συνεχίσουµε να κάνουµε και τώρα.

Πέρα από αυτά, θέλω να πω ότι έχουµε και άλλες ενστάσεις.
Η πρώτη είναι γιατί τριάντα Βουλευτές µε αίτηµά τους να προ-
καλούν τη συγκρότηση δικαστικού συµβουλίου. Μια Κοινοβου-
λευτική Οµάδα ενός κόµµατος της Βουλής δεν µπορεί; Γιατί
δηλαδή να εξαρτάται από τα µεγάλα κόµµατα, είτε από το ένα
είτε από το άλλο είτε και από τα δύο µαζί; Το επιχείρηµα «µαζευ-
τείτε δυο-τρία µικρότερα κόµµατα» -που έχουµε διαφορετικές
αντιλήψεις σε µια σειρά ζητηµάτων- «για να βρείτε τον αριθµό
τριάντα» δεν ευσταθεί. Συµφωνούµε τριάντα, αλλά συν µία Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα. 

Δεύτερο ζήτηµα. Γιατί να υπάρχει στο άρθρο 8 µυστική ψηφο-
φορία; Τι είναι αυτό το µυστικό δηλαδή; Αν χρειαζόµαστε δικα-
στές; Δεν χρειαζόµαστε δικαστές; Φανερή ψηφοφορία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω. 
Τέλος, µε βάση την αρχή ότι θα έπρεπε οι αποφάσεις αυτές

για την έρευνα να παίρνονται έστω και µε εκατόν είκοσι ή και µε

εκατό Βουλευτές, δεν συµφωνούµε ότι για να αποφασιστεί να
υπάρξει τριµελές δικαστικό συµβούλιο, θα πρέπει να υπάρχει το
εκατόν πενήντα ένα, η απόλυτη πλειοψηφία των Βουλευτών. 

Τόσο τραγικό είναι οι εκατόν είκοσι ή οι εκατό να αποφασίσουν
για το δικαστικό συµβούλιο, που θα έπρεπε έτσι κι αλλιώς να το
κάνουν; Από τη στιγµή που τον υιοθετούµε σαν θεσµό, δεν µπο-
ρεί να είναι µία έτσι και µία αλλιώς!

Τέλος, σηµειώνω –γιατί αυτά ξεκαθαρίστηκαν στην αρµόδια
επιτροπή της Βουλής που τα συζητήσαµε- ότι στην παράγραφο
5 του άρθρου 3, µε το να την πάρουν πίσω την πρόταση τα
τριάντα µέλη που την υπέγραψαν για να συγκροτηθεί αυτό, στα-
µατά η πρόοδος της διαδικασίας. Άρα, αφορά µόνο τη συγκεκρι-
µένη διαδικασία. Μπορεί να επανέλθει το θέµα µε τριάντα
άλλους, όπως µας βεβαιώθηκε µέσα στη συζήτηση. Είτε από
τους ίδιους είτε από άλλους τριάντα, µπορεί να επανέλθει το ζή-
τηµα. Άρα, η έρευνα δεν σταµατά εκεί πέρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Κακλαµάνης έχει

ζητήσει το λόγο και µετά ο κ. Παυλόπουλος.
Έχετε αντίρρηση και εσείς, κύριε Παυλόπουλε;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, δεν έχω αντίρρηση, κύριε

Πρόεδρε. Για ένα διαδικαστικό ζήτηµα θα ήθελα να λάβω το
λόγο, µε την ανοχή σας βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ούτε ο κ. Κακλαµάνης
έχει αντίρρηση, αλλά του δίνουµε το λόγο.

Ορίστε, κύριε Κακλαµάνη, έχετε το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όπως είχα την

ευκαιρία να πω και στη συζήτηση της Επιτροπής του Κανονι-
σµού, υπάρχουν σηµεία λογικά σε ορισµένες επιφυλάξεις, ιδιαί-
τερα σ’ αυτές που διατύπωσε ο κ. Σκυλλάκος. 

Έχω τη γνώµη ότι θα πρέπει να αναµείνουµε την τροποποίηση
του Συντάγµατος αξιοποιώντας και το µεσολαβούντα χρόνο,
ώστε να αποκατασταθεί πραγµατικά η απόλυτη εµπιστοσύνη που
οφείλουµε όλοι στη δικαιοσύνη, µία εµπιστοσύνη που έχει τρωθεί
λόγω των απαράδεκτων πραγµατικά περιπτώσεων ελάχιστων λει-
τουργών, όπως συµβαίνει και µε το Κοινοβούλιο, όπου η απαρά-
δεκτη συµπεριφορά ελαχίστων σκιάζει το κύρος ολόκληρου του
θεσµού. 

Στη συνέχεια –αναφέροµαι στη δικαιοσύνη- πρέπει να αποφα-
σίσουµε οριστικά όλες αυτές οι υποθέσεις, για τις οποίες όλοι
διαπιστώνουµε ότι µε τις διαδικασίες, µε τις οποίες περιβάλλον-
ται, τελικώς ελάχιστα συµβάλλουν στην επίτευξη του στόχου της
διαφάνειας, της καταπολέµησης της διαφθοράς και της εξατο-
µίκευσης ευθυνών και κυρώσεων, να υπαχθούν πλέον στην αρ-
µοδιότητα της δικαιοσύνης, µε εκείνες τις εγγυήσεις, βέβαια,
που πρέπει να ισχύουν για όλους τους πολίτες.

Λέγω, λοιπόν, γι’ αυτήν τη ρύθµιση την οποία ψηφίσαµε, ότι
εγώ δεν συµφωνώ µε όσους θεωρούν ότι εάν στο µείζον υπάρχει
συναντίληψη, θα πρέπει αυτή η συναντίληψη να τορπιλίζεται,
διότι στο έλασσον δεν συµφωνούµε. Αυτή, βέβαια, είναι µία γε-
νικότερη νόσος, µπορώ να πω, στη λειτουργία του πολιτικού µας
συστήµατος.

Με την έννοια αυτή, εγώ έχω συµφωνήσει σ’ αυτό το τριµελές
συµβούλιο. Όµως, πρέπει να πω για την αρνητική εµπειρία που
είχαµε της σωστής µεν, αλλά καταχρηστικώς ασκηθείσας αρµο-
διότητας του Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου να κοιτάζει το νόµω
βάσιµο ή και το προφανώς ουσία αβάσιµο, όπως κάνει ο οποιοσ-
δήποτε εισαγγελικός λειτουργός, ο οποίος παίρνοντας µία µή-
νυση, µία έγκληση, τη θέτει στο αρχείο, αν συντρέχουν αυτές οι
αρνητικές προϋποθέσεις που προανέφερα και πάντοτε, βέβαια,
µε τη σύµφωνη γνώµη του Προϊσταµένου Εισαγγελέως Εφετών.

Έχουµε, δυστυχώς, το παράδειγµα, ενώ θέλαµε όλες αυτές οι
µηνύσεις, που απευθύνονται σωρηδόν πολλές φορές στους ει-
σαγγελείς εναντίον οποιουδήποτε, απλώς και για λόγους εντυ-
πώσεων πολλές φορές, να εξετάζονται τυπικώς, φθάσαµε στο
σηµείο επί των ηµερών του προηγουµένου Εισαγγελέως του
Αρείου Πάγου να γίνεται άλλου είδους χρήση αυτής της δυνα-
τότητας στις περιπτώσεις, όπου εκκρεµούσαν δικογραφίες που
αφορούσαν ενδεχόµενες διώξεις κατά Υπουργών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Θέλω, λοιπόν –και θα κλείσω- να πω τούτο: Αυτές τις βελτιώ-
σεις, τις τροποποιήσεις που κάνουµε, πρέπει να τις κάνουµε γιατί
ο νόµος ισχύει. Εµείς πρέπει να κάνουµε αυτό που από πλευράς
Κανονισµού πρέπει να γίνει. 

Αυτό ήθελα να το πω, επειδή κατά την ολιγόλεπτη απουσία
µου από την Αίθουσα έγινε κάποια αναφορά στις δικές µου από-
ψεις και προτάσεις σχετικά µε τα θέµατα αυτά, µε την αιχµηρή –
όχι και τόσο πνευµατώδη βέβαια- διατύπωση, ότι αυτά έπρεπε
να τα κάνω όταν ήµουν πρόεδρος. Υποθέτω ότι η συντήρηση στα
υπάρχοντα είναι το χειρότερο που µπορεί κανείς να περιµένει,
προκειµένου να απαγορεύσεις στον άλλον να οµιλεί περί αυτών. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ θέλω να πω επί της ουσίας, κύριε
Πρόεδρε, ότι έχω την πικρή εµπειρία µελών εξεταστικών επιτρο-
πών και επιτροπών προκαταρκτικής εξέτασης, οι οποίοι ουσια-
στικά περισσότερο χρόνο «έφαγαν στις τηλεοράσεις, στα
πεζοδρόµια και στο προαύλιο της Βουλής µπροστά στα κανάλια,
διασύροντας ουσιαστικά το θεσµό και την ιδιότητά τους ως οι-
ονεί εισαγγελικοί και προανακριτικοί λειτουργοί. 

Νοµίζω ότι επ’αυτού όλοι συµφωνούµε και κανείς δεν διαφωνεί
ότι, όταν γίνεται µία απόρρητη έρευνα, είναι βαρύτατο το παρά-
πτωµα –είναι ηθικό πρωτίστως το παράπτωµα- να µεταφέρει κατ’
επιλογήν δε αυτών που νοµίζει, γενικεύοντας µάλιστα, κάποια
πράγµατα. Άκουσα µέλη επιτροπών να λένε «το τάδε κόµµα … η
Νέα Δηµοκρατία». Μπορεί η Νέα Δηµοκρατία –όπως το ΠΑΣΟΚ
ή το ΚΚΕ ή ο Συνασπισµός- να έχει κάποιους που πρέπει να διωχ-
θούν, όµως δεν πρέπει να επισηµαίνουµε γενικά και αορίστως. 

Προχθές γινόταν και πολλή συζήτηση για τις συµβάσεις του
ΟΤΕ. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης βέβαια δεν υπενθύµισε ότι οι
προγραµµατικές συµβάσεις προϋπέθεταν και κάποια έρευνα από
διακοµµατικές επιτροπές, στις οποίες συµµετείχαν εκπρόσωποι
όλων των κοµµάτων. Γι’ αυτό πρέπει να εξατοµικεύουµε κύριε
Πρόεδρε, ό,τι λέµε είτε προς έπαινο είτε προς ψόγο και όχι να
µιλάµε γενικώς και αορίστως για κόµµατα και για σύνολα. Είναι
κάτι που δεν πρέπει να γίνεται. 

Λοιπόν, η κλήρωση, κατά τη γνώµη µου είναι η λύση του προ-
βλήµατος. Οι υπεύθυνοι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων έχουν
σηµαντικό έργο να βοηθήσουν τη λειτουργία του Κοινοβουλίου.
Όµως, ο Βουλευτής που µετέχει σε εξεταστική ή σε προανακρι-
τική επιτροπή όπως ελέγετο, έχει ατοµική ευθύνη και οφείλει –
έξω από το ό,τι νοµίζει η Κοινοβουλευτική του Οµάδα, το κόµµα
του, η κυβέρνησή του, η αντιπολίτευσή του- να λειτουργεί κατά
συνείδηση και κατά το Σύνταγµα. 

Και τώρα διαβάζουµε στον Τύπο ότι το ΠΑΣΟΚ όρισε τους
τάδε, η Νέα Δηµοκρατία όρισε τους δείνα. Όταν τελειώνει το
έργο των επιτροπών διαβάζουµε ότι το ΠΑΣΟΚ θα προτείνει την
παραποµπή εκείνων, η Νέα Δηµοκρατία θα προτείνει την παρα-
ποµπή των άλλων … 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα σας παρακαλέσω
να ολοκληρώνετε, κύριε Πρόεδρε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Τέλειωσα, κύριε Πρόεδρε,
αλλά αυτό είναι ένα βασικότατο θέµα αρχής. 

Ωραία, να αποδεχθώ κι εγώ ότι θα έπρεπε να συµβάλω στο πα-
ρελθόν σ’ αυτό. Αλλά αν είναι σωστό, γιατί να µην το αποδεχ-
θούµε τώρα; 

Από εκεί και πέρα, θεωρώ ότι η υποδοµή, η γραµµατειακή και
επιστηµονική συνδροµή που παρέχει η Βουλή, φυσικά µε τις δυ-
νατότητες που έχει, στις επιτροπές δεν είναι αυτή που χρειάζον-
ται. 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής της «SIEMENS» κ. Βαλυράκης µας
είπε στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας ότι για να µπορέ-
σουν να ελέγξουν όλα εκείνα τα κιβώτια που έστειλε η Αρχή Ξε-
πλύµατος Βρώµικου Χρήµατος, µε όλες τις καταθέσεις στις
τράπεζες, τις αναλήψεις και τις µεταφορές ποσών, θα έπρεπε να
κάτσουν δύο χρόνια. 

Άρα, αυτό που προτείνω είναι ότι θα πρέπει πέραν της Βουλής,
όλες οι δηµόσιες υπηρεσίες να είναι στη διάθεση αυτών των επι-
τροπών. Αυτά νοµίζω ότι είναι σωστά, αν θέλουµε να µη συνεχί-
σει η Βουλή ως θεσµός να πληρώνει τα βάρη ατελειών του όλου
συστήµατος διερεύνησης αυτών των υποθέσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ. Προ-
κόπης Παυλόπουλος. 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαρι-
στώ που µου δίνετε το λόγο κατ’ οικονοµία, γιατί υπερψηφίζον-
τας τις σχετικές διατάξεις, δεν θα είχα τη δυνατότητα να
εκφράσω αυτά που θέλω να πω, τα οποία όµως δεν έχουν την
έννοια αντίρρησης. 

Θέλω να θέσω ένα διαδικαστικό ζήτηµα, που είναι και θέµα
αρχής ως προς τον τρόπο µε τον οποίο επιχειρούµε και αυτήν
τη φορά, την αλλαγή του Κανονισµού της Βουλής. 

Κύριε Πρόεδρε, για χρόνια ολόκληρα ξέρουµε όλοι ότι η βα-
σική παράµετρος της αυτονοµίας της Βουλής, η οποία κατοχυ-
ρώνεται συνταγµατικώς, είναι ότι η Βουλή είναι εκείνη η οποία
καθορίζει πότε και πώς θα αλλάξει τον Κανονισµό της. 

Δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια –και είναι τουλάχιστον η τρίτη
φορά που το αντιµετωπίζουµε αυτό- έχει ακολουθηθεί µια άλλη
οδός. Έρχεται η εκτελεστική εξουσία, στην προκειµένη περί-
πτωση ο ν. 3961/2011, η οποία και καθορίζει ποιο είναι το περιε-
χόµενο της αλλαγής του Κανονισµού. Έτσι βρισκόµαστε εδώ µε
δέσµια αρµοδιότητα. 

Γι’ αυτό βλέπετε ότι ο Κανονισµός στο άρθρο 1 –και ορθώς-
µε την απόλυτη ελευθερία της Βουλής, έρχεται και αλλάζει τις
διατάξεις που αφορούν την Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµά-
των και Συµβάσεων και την θωρακίζει µε περισσότερες αρµοδιό-
τητες οιονεί ανακριτικού χαρακτήρα. Εκεί η Βουλή το αποφασίζει
µόνη της. Στα υπόλοιπα, στα άρθρα 2 και 3, στην ουσία ακολου-
θούµε αυτά που ψηφίσαµε εδώ –και το είχαµε επισηµάνει και
τότε- στο ν. 3961. Αυτό πρέπει να σταµατήσει. Και µη µου πει κα-
νείς ότι δεν µπορεί να γίνει διαφορετικά. 

Όταν είχα την τιµή να εισηγηθώ εδώ το νόµο για την αλλαγή
της ΕΥΠ –την οποία έχουµε υπαγάγει στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο- στην αιτιολογική έκθεση είχαµε πει ότι πρέπει να γίνει
αυτό και η Βουλή να το αποφασίσει. Όπερ και εγένετο! Δεν το
είπε ο νόµος. Ο Κανονισµός το είπε. 

Με τον κ. Δένδια το καλοκαίρι –ο κ. Κακλαµάνης το θυµάται,
γιατί ήταν µέλος της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας, όπως
νοµίζω και εσείς, κύριε Πρόεδρε- είχαµε φέρει νοµοσχέδιο αντί-
στοιχο µ’ αυτό που ψηφίσαµε στη συνέχεια –γιατί η συζήτηση
είχε αρχίσει τότε- το οποίο δεν πρόλαβε να κατατεθεί στην Ολο-
µέλεια. Θα καταθέσω στη Βουλή το κείµενο που αποδεικνύει ότι
ήταν ένα κοµµάτι µε διατάξεις για την αλλαγή του νόµου περί ευ-
θύνης Υπουργών, ενώ σε ό,τι αφορά την αλλαγή του Κανονι-
σµού, σε αντίστοιχα θέµατα όπως αυτά, υπήρχε άλλο σχέδιο που
αφορούσε αποκλειστικώς την αλλαγή του Κανονισµού της Βου-
λής ως πρόταση προς τον Πρόεδρο, ο οποίος θα το έβλεπε και
θα αποφάσιζε ελευθέρως η Βουλή. Το ίδιο θα µπορούσαµε να
είχαµε κάνει και τώρα. 

Και ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, τι θα είχαµε εξοικονοµήσει µ’ αυτό;
Θα είχαµε εξοικονοµήσει την δυνατότητα να αναπτυχθούν και
άλλες απόψεις και ενδεχοµένως να έχουµε κάνει κάτι διαφορε-
τικό από αυτό που προβλέπει ο ν. 3961. Διότι, κύριοι συνάδελφοι,
τώρα καθιερώνουµε τη δυνατότητα να υπάρχει αυτό το συµβου-
λευτικό-γνωµοδοτικό συµβούλιο, το οποίο όµως συνιστάται ad
hoc και γι’ αυτό προκύπτουν και όλα αυτά τα θέµατα για τα οποία
µιλάµε. 

Για σκεφθείτε αυτό που είχε προταθεί εκείνη την εποχή. Αν εί-
χαµε, δηλαδή, την ελευθερία -και δεν είχε ψηφιστεί ο ν. 3961- να
µπορούσε κάθε χρόνο να υπάρχει αυτό το γνωµοδοτικό συµβού-
λιο, το οποίο θα ορίζεται µε τη διαδικασία που προβλέπεται και
τώρα, µε ενιαύσια θητεία και το οποίο να ασχολείται, ανεξάρτητα
από την πρόταση των τριάντα Βουλευτών, µε κάθε πρόταση που
κάθε δικαστικός λειτουργός στέλνει στη Βουλή για Υπουργό ή
Υφυπουργό. Και όταν φτάνει εδώ να επιλαµβάνεται αµέσως και
να λέει τη γνώµη του, ώστε να ξέρουν οι Βουλευτές αν αξίζει τον
κόπο να πάρουν ή όχι τη σχετική πρωτοβουλία.

Διότι τώρα έρχονται τέτοιου είδους εισαγγελικά αιτήµατα, τα
οποία παραµένουν –και ξέρουν και ο κ. Κακλαµάνης και ο κ. Σι-
ούφας που έχουν και την προηγούµενη εµπειρία, αλλά και εσείς
πια, κύριε Πρόεδρε- και στοιβάζονται και δεν τα αξιολογεί εύκολα
κανείς. Ενώ αν υπήρχε αυτό το συµβούλιο µε ενιαύσια θητεία και
τα αξιολογούσε, θα µπορούσε να πει τη γνώµη του για το αν αξί-
ζει τον κόπο να ασχοληθεί µ’ αυτό η Βουλή ή να µην ασχοληθεί.
Τώρα και να θέλαµε, δεν µπορούµε να κάνουµε ... 
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Υπάρχει κίνδυνος ακυρότητας
σ’ αυτήν την υπόθεση; 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ό,τι κίνδυνος
ακυρότητας υπάρχει µε το αίτηµα των τριάντα Βουλευτών. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν είπα το αντίθετο. Υπάρχει
απόφαση. 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί δεχθήκαµε –και το δέχ-
θηκε όλη η Βουλή- ότι αυτό που κάνουµε είναι στα όρια της συν-
ταγµατικότητας. Δεχθήκαµε υπό την πίεση των πραγµάτων -αυτό
είναι µια αλήθεια- τη σύσταση του γνωµοδοτικού συµβουλίου. 

Και µια τελευταία παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε. Επειδή αφορά
µια αλλαγή του Κανονισµού της Βουλής, η οποία αποτελεί
όσµωση µεταξύ της εκτελεστικής, της νοµοθετικής αλλά ταυτό-
χρονα και της δικαστικής εξουσίας, παρακαλώ πολύ να µείνει
στα Πρακτικά αυτό που ετονίσθη και από τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης και αυτό που είπαµε οι περισσότεροι συνάδελφοι για την
εφαρµογή του άρθρου 86 του Συντάγµατος. Γιατί πολλά έχουµε
πει. 

Τονίζω ότι η αναθεώρηση του άρθρου 86 του Συντάγµατος
είναι µεγάλη πρόοδος σε σχέση µε αυτά που ίσχυαν προηγου-
µένως. Θέλω, όµως, να πω το εξής: Τι λέει το άρθρο 86; Λέει ότι
ισχύει η αποσβεστική προθεσµία µόνο για τα εγκλήµατα των
Υπουργών και των Υφυπουργών, τα οποία έχουν τελεστεί κατά
την άσκηση των καθηκόντων τους. Όχι επ’ ευκαιρία. 

Υπάρχουν τέτοια εγκλήµατα. Ήδη η δικαιοσύνη έκανε την
πρώτη τοµή µε το ξέπλυµα του βρόµικου χρήµατος. Υπάρχει,
όµως, περαιτέρω δυνατότητα και σε ό,τι αφορά τη δωροδοκία. 

Μόνον ενδεχοµένως –το τονίζω µε επιφύλαξη- αλλά πάντως
µόνον η παράβαση καθήκοντος και η απιστία είναι τα δύο εγκλή-
µατα, τα οποία µπορούµε να πούµε µε σιγουριά ότι τελούνται
κατά την άσκηση των καθηκόντων. Τα άλλα είναι επ’ ευκαιρία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Το άρθρο 86 η δικαιοσύνη µπορεί και πρέπει να το ερµηνεύσει
στενώς, ώστε να µπορέσει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Να σας παρακαλέσω
να ολοκληρώσετε, κύριε Παυλόπουλε. 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ζητήσατε το λόγο για

µια µικρή παρέµβαση, αλλά δεν θα συζητήσουµε αυτήν τη στιγµή
για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Θα έχουµε την ευκαιρία
να συζητήσουµε γι’ αυτό το θέµα, όταν και όπως το προβλέπει
το Σύνταγµα. 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: …να επιληφθεί ευθέως η δι-
καιοσύνη και να µην ισχύει η αποσβεστική προθεσµία για εγκλή-
µατα, τα οποία τελούνται επ’ ευκαιρία άσκησης των καθηκόντων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Προκόπης Παυλόπουλος  κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστώ. 
Θα κλείσουµε µε τον κ. Αποστολάτο. 
Θα χρειαστείτε πέντε λεπτά, κύριε Αποστολάτε; Δεν διαφω-

νείτε εσείς µε την ψήφιση. Την έχετε υπερψηφίσει. 
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι, όχι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τότε έχετε ένα δίλεπτο

για µια σύντοµη παρέµβασή σας. 
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Η παρούσα τροποποίηση αποτελεί για εµάς την εναρµόνιση του
Κανονισµού της Βουλής µε την τροποποίηση του ν. 3126/2003
περί ποινικής ευθύνης Υπουργών. Ψηφίστηκε πριν από ένα µήνα
από το ελληνικό Κοινοβούλιο και αποτελεί πλέον νόµο του κρά-
τους. 

Εµείς στο ΛΑΟΣ είχαµε καταψηφίσει επί της αρχής το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, όπως και κάποια άρθρα του, µε το σκεπτικό
ότι το θέµα της ποινικής ευθύνης Υπουργών δεν µπορεί να έγ-
κειται µόνο σε νοµοθετικές βελτιώσεις, οι οποίες τις περισσότε-
ρες φορές είναι αρκετά θεωρητικές και εν τοις πράγµασι
παραµένουν ανεφάρµοστες, αλλά πρέπει να έγκειται κυρίως

στην πολιτική βούληση. 
Ωστόσο, επειδή παρά τις αντιρρήσεις µας αυτό το νοµοσχέδιο

είναι πλέον νόµος και ως τέτοιος οφείλει να εφαρµοστεί, καλού-
µεθα όλοι σήµερα να τον εναρµονίσουµε µε τον ισχύοντα Κανο-
νισµό της Βουλής. 

Για το άρθρο 1, θα θυµίσω ότι το κόµµα µας είχε τονίσει πως
όλη η υπόθεση των υποβρυχίων στο σύνολό της έπρεπε να πάει
στην προανακριτική επιτροπή. Αφού, όµως, η Βουλή προέταξε
να διερευνηθούν οι ευθύνες και οι παραλείψεις όλων των Υπουρ-
γών από την Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων και Συµβά-
σεων και δεδοµένου ότι στη συγκεκριµένη πρόταση τροπο-
ποίησης του Κανονισµού προτείνεται η θεσµική ενίσχυση της εν
λόγω επιτροπής µε την εξουσία διενέργειας ένορκης εξέτασης
και συλλογής πληροφοριών και εγγράφων, όπως και κλήσης και
εξέτασης προσώπων, είµαστε απολύτως θετικοί µε το άρθρο
τούτο. 

Ως προς το άρθρο 2, που αφορά το νέο στάδιο αξιολόγησης
των στοιχείων που σχετίζονται µε τις αξιόποινες πράξεις Υπουρ-
γών και πιο συγκεκριµένα στην ανάθεση από τη Βουλή σε τριµε-
λές γνωµοδοτικό συµβούλιο του ελέγχου των στοιχείων της
κατηγορίας και της αξιολόγησης της ουσιαστικής βασιµότητάς
τους, επανέρχοµαι σε αυτό που είχα πει εξ αρχής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Στη σχετική ρύθµιση για το γνωµοδοτικό συµβούλιο –τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε- στην τροποποίηση του ν. 3126/2003 περί
ποινικής ευθύνης Υπουργών, ενώ ήµασταν αρνητικοί για τους λό-
γους που προανέφερα, παρά τις όποιες αντιρρήσεις –επιµένω-
επειδή εδώ έχουµε την εναρµόνιση του Κανονισµού της Βουλής
µε ένα νόµο πλέον του κράτους, λέµε «ΝΑΙ», για να µπορεί να
λειτουργήσει ο θεσµός. 

Συνεπώς και ως προς το άρθρο 3, όπως περιγράφεται η όλη
διαδικασία που ακολουθείται πριν και µετά τη γνωµοδότηση του
τριµελούς Γνωµοδοτικού, συνέχεια της οποίας θα συστήνεται ή
όχι ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή για τη διενέργεια προκαταρ-
κτικής εξέτασης, όπως επίσης καθορίζεται και η συγκρότηση του
γνωµοδοτικού συµβουλίου, δεν έχουµε αντιρρήσεις. 

Στα άρθρα 4 και 5, που ορίζουν τα σχετικά µε τη δυνατότητα
της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής να διατάσσει την κατά-
σχεση των οικονοµικών οφελών που είχε ο Υπουργός από την
αξιόποινη πράξη, λέµε, επίσης, «ΝΑΙ». 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστώ κι εγώ τον

κ. Αποστολάτο.
Όπως αντιληφθήκατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άφησα

να εξελιχθεί η συζήτηση και δεν τήρησα κατά γράµµα τις διατυ-
πώσεις του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, σύµφωνα
µε το οποίο, όπως είχα πει και στην αρχή της συνεδρίασης, όταν
µία πρόταση αλλαγής Κανονισµού υπερψηφίζεται από τα 4/5
τουλάχιστον στην αρµόδια Επιτροπή για τον Κανονισµό της Βου-
λής, τότε το λόγο παίρνουν εδώ µόνο οι έχοντες αντιρρήσεις.

Επαναλαµβάνω ότι την προηγούµενη εβδοµάδα, κατά τη συ-
νεδρίαση της Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής, πράγµατι τα
4/5 των συναδέλφων υπερψήφισαν τις προτεινόµενες αλλαγές,
οι οποίες –για να έχουν µία ενηµέρωση και οι συνάδελφοι που
ήρθαν στην Αίθουσα αργότερα και δεν συµµετείχαν στη συνε-
δρίαση της επιτροπής, αλλά και για τον κόσµο που µας παρακο-
λουθεί- θυµίζω ότι αφορούν δύο και µόνο δύο θέµατα. Δεν
συζητάµε για γενικότερες αλλαγές –δεν επεκτεινόµεθα και σε
άλλες αλλαγές- που θα πρέπει να συζητήσουµε κάποια στιγµή
για περαιτέρω βελτίωση του Κανονισµού της Βουλής, µετά µά-
λιστα τη δέσµη των αλλαγών που συζητήσαµε και ψηφίσαµε το
περασµένο καλοκαίρι: µία ολόκληρη σειρά αλλαγών, οι οποίες
εφαρµόζονται, κύριε Παπαδηµούλη και θα έρθω σε λίγο σε εσάς,
για να σας ενηµερώσω για το πώς εφαρµόζεται ο Κανονισµός.

Εδώ, όµως, το αντικείµενο της συνεδρίασης της επιτροπής και
σήµερα της συζήτησης και της απόφασής µας αφορά αφ’ ενός
µεν την εναρµόνιση του Κανονισµού της Βουλής µε το ν.
3961/2011, τον οποίο ψήφισε πρόσφατα η Βουλή των Ελλήνων
και µε τον οποίο τροποποιήθηκε σε ορισµένα σηµεία ο ν. 3126/
2003 περί ποινικής ευθύνης των Υπουργών. Αφορά, δηλαδή, τη

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΔ’ - 16 ΜΑΪΟΥ 2011                                                                                                10635



θεσµοθέτηση –και κατά τον Κανονισµό- και την ρύθµιση διαφό-
ρων διαδικασιών που πρέπει να προβλέψει ο Κανονισµός ως
προς τη σύσταση και τη λειτουργία του τριµελούς γνωµοδοτικού
συµβουλίου εξ εισαγγελέων, προκειµένου να γίνεται ο νοµικός
έλεγχος των στοιχείων της κατηγορίας και η αξιολόγηση ουσια-
στικής βασιµότητας αυτών. Ήταν υιοθέτηση –αυτή που έκανε ο
νόµος και τώρα που εµείς ενσωµατώνουµε στον Κανονισµό- πρό-
τασης που είχε γίνει µετά από πολλές συζητήσεις και προβληµα-
τισµό που είχε αναπτυχθεί στην Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας. Την υιοθετήσαµε, δηλαδή.

Το δεύτερο θέµα, βέβαια, αφορά την ενίσχυση και λειτουργία
της νεοσυσταθείσας –πέρυσι τη συστήσαµε, ήταν από τις προ-
τάσεις που είχα κάνει τότε και υιοθέτησε η Βουλή το 2010- Επι-
τροπής Εξοπλιστικών Προγραµµάτων και Συµβάσεων. Τώρα
ενισχύουµε αυτήν την επιτροπή µε περαιτέρω εργαλεία, ώστε να
είναι αποτελεσµατικότερη η άσκηση των αρµοδιοτήτων της στο
πεδίο της εξέτασης και παρακολούθησης της εφαρµογής των οι-
κείων προγραµµάτων και συµβάσεων. Ειδικότερα, ενισχύεται η
επιτροπή αυτή θεσµικά και θωρακίζεται µε την εξουσία διενέρ-
γειας ένορκης εξέτασης και συλλογής πληροφοριών και εγγρά-
φων. Είναι αίτηµα και της ίδιας της επιτροπής να προβούµε σε
αυτήν την ενίσχυση µε αυτά τα επιπλέον µέσα που θέτουµε στη
διάθεσή της.

Έρχοµαι τώρα σε ορισµένες από τις παρατηρήσεις που έγιναν
από τους συναδέλφους και ξεκινώ µε τη σειρά που τοποθετήθη-
καν χρονικά οι συνάδελφοι. 

Ο κ. Παπαδηµούλης είπε ότι δεν έχει συσταθεί ακόµη και δεν
λειτουργεί το Γραφείο Ελέγχου του Προϋπολογισµού. Κάνετε
λάθος. Αν δεν µε απατά η µνήµη µου σε άλλη συνεδρίαση, προ-
εδρευούσης της κ. Ροδούλας Ζήση, σας είχε γίνει ενηµέρωση.
Το γραφείο έχει συσταθεί, κύριε Παπαδηµούλη. Έχει επιλεγεί η
επικεφαλής του από την Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής, οµο-
φώνως µάλιστα, πριν από αρκετές εβδοµάδες, µήνες, θα έλεγα.
Επίσης, ανέλαβε καθήκοντα η επικεφαλής. Έχουν διατεθεί από
εµάς, από τη Βουλή, τρεις υπάλληλοι και σαφώς συνεννοούµεθα
µε το Υπουργείο Οικονοµικών για την υπόδειξη υπαλλήλων µε ει-
δικές γνώσεις –αυτό είναι το ζητούµενο- γιατί η Βουλή δεν δια-
θέτει µεγάλο αριθµό ειδικών υπαλλήλων εµπείρων στα θέµατα
ελέγχου προϋπολογισµού. Πολύ σύντοµα, όπως µε ενηµερώ-
νουν…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Και µετά;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μη βιάζεστε, µην πετά-

γεστε. Εδώ µέχρι τώρα µε αυτά που είπατε, µου δείξατε άγνοια:
ότι δεν έχει γίνει τίποτα, δεν έχει συσταθεί, δεν λειτουργεί κ.λπ..
Μάλιστα υπονοούσατε ότι επίτηδες δεν γίνεται κιόλας αυτό. 

Επίσης επειδή αρµοδία για την επιλογή της Επιστηµονικής Επι-
τροπής είναι κατά το νόµο που ψηφίσαµε εδώ για τη σύσταση
και λειτουργία αυτού του γραφείου η Επιτροπή Εκτέλεσης του
Προϋπολογισµού, µε ενηµερώνουν ότι ακριβώς σ’ αυτό το στά-
διο βρίσκονται σε συνεργασία µε την επικεφαλής -τη διακεκρι-
µένη επιστήµονα- για να εγκριθεί και να αρχίσει τη λειτουργία και
η Επιστηµονική Επιτροπή. 

Εποµένως, δεν υπάρχει ολιγωρία από την πλευρά µας σε ό,τι
αφορά τις διαδικασίες που θα έπρεπε να κάνουµε και ως Προ-
εδρείο και ως Επιτροπή Κανονισµού σε σχέση µε τη σύσταση
αυτού του γραφείου.

Είπατε ότι ενώ ψηφίσαµε αλλαγές το περασµένο καλοκαίρι -
όπως τις είχα, πράγµατι, εισηγηθεί για να µην αιφνιδιάζεται η
Βουλή από τροπολογίες και από την κατάθεση νοµοσχεδίων την
τελευταία στιγµή, κοντά στο Σαββατοκύριακο- δεν τηρείται ο Κα-
νονισµός. Τηρείται ο Κανονισµός. Εδώ έχετε µια σύγχυση. Τα
µπερδέψατε κατά το κοινώς λεγόµενο.

Η αλλαγή του Κανονισµού που κάναµε το καλοκαίρι, προβλέ-
πει ότι οι τροπολογίες θα πρέπει να κατατίθενται το αργότερο
µέχρι το µεσηµέρι της Παρασκευής και όχι µέχρι το µεσηµέρι
της Πέµπτης. Έχετε µπερδευτεί. Ο Κανονισµός όµως που άλ-
λαξε…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Θα το δούµε στην πορεία.
Θα µου δώσετε το λόγο και θα σας απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μα, σας λέω ότι αυτή
είναι η πρακτική και αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αφήστε µε,

όµως, να απαντήσω σε ένα προς ένα τα θέµατα, γιατί εδώ θα
πρέπει να αποκαθιστούµε την αλήθεια. Άλλο η κριτική και άλλο
τα γεγονότα και η αλήθεια.

Σε ό,τι αφορά την κατάθεση νοµοσχεδίων, ο Κανονισµός όπως
τον τροποποιήσαµε το περασµένο καλοκαίρι, προβλέπει ότι η κα-
τάθεση των νοµοσχεδίων πρέπει να γίνεται µέχρι το βράδυ της
Πέµπτης, για να υπάρχει η δυνατότητα όχι µόνο του Σαββατοκύ-
ριακου, αλλά όλου αυτού του διαστήµατος, από τους Βουλευτές
και ιδιαίτερα από τα µέλη της αρµόδιας επιτροπής, να ενηµερω-
θούν και να µελετήσουν το νοµοσχέδιο.

Άρα, τα νοµοσχέδια δεν µπορούν να κατατεθούν πλέον την
Παρασκευή και οι τροπολογίες δεν µπορούν να κατατεθούν επί-
σης την τελευταία στιγµή. Οι τροπολογίες θα πρέπει να κατατί-
θενται µέχρι το µεσηµέρι της Παρασκευής, ενώ τα νοµοσχέδια
µέχρι το βράδυ της Πέµπτης.

Όσον αφορά τις τροπολογίες που κατατίθενται σε κατατεθει-
µένα νοµοσχέδια και σύµφωνα µε τον Κανονισµό, πράγµατι ορι-
σµένες από αυτές έχουν µεγάλη έκταση. Δεν είναι φαινόµενο
που παρατηρείται µόνο τώρα, σ’ αυτήν τη νοµοθετική περίοδο
και σ’ αυτήν τη διαδικασία. Αυτό το έχουµε επισηµάνει και προς
τους Υπουργούς, να αποφεύγουν, δηλαδή, µακροσκελείς τρο-
πολογίες. 

Θα σας θυµίσω, όµως, ότι την τελική απόφαση και σε σχέση
µε το αντικείµενο της τροπολογίας όσον αφορά το νοµοσχέδιο
και σε σχέση µε το αν θα πρέπει να συζητηθεί ή όχι, την έχει απο-
κλειστικά και µόνο η Ολοµέλεια της Βουλής. 

Η Βουλή, λοιπόν, αποφασίζει σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες.
Ο Κανονισµός εκείνο που επέβαλε –και ήταν δέσµευσή µου όταν
ανέλαβα τα καθήκοντά µου- είναι να µην υπάρχουν αιφνιδιασµοί.
Γι’ αυτό θα κατατίθενται τα νοµοσχέδια µέχρι την Πέµπτη το
βράδυ και οι τροπολογίες το αργότερο µέχρι την Παρασκευή το
µεσηµέρι.

Αυτά σε ό,τι αφορά τις παρατηρήσεις σας, κύριε Παπαδη-
µούλη.

Ο κ. Σκυλλάκος διατύπωσε µια σειρά από ερωτήµατα που είχε
διατυπώσει και στη συνεδρίαση της Επιτροπής Κανονισµού. 

Σε σχέση µε το γιατί να προκαλούν τη συγκρότηση αυτού του
τριµελούς γνωµοδοτικού εξ εισαγγελικών λειτουργών οργάνου,
τριάντα Βουλευτές και όχι και µια Κοινοβουλευτική Οµάδα που
δεν διαθέτει τον αριθµό των τριάντα Βουλευτών, όπως είχαµε πει
και στη συνεδρίαση –και θα µου επιτρέψετε να το επαναλάβω- η
πρωτοβουλία για να κινηθεί η διαδικασία για την άσκηση δίωξης
εναντίον µέλους της Κυβέρνησης ή Υφυπουργού, σύµφωνα µε
το Σύνταγµα και µε το νόµο περί ευθύνης Υπουργών και τον Κα-
νονισµό της Βουλής, ανήκει, ως γνωστό, σε συγκεκριµένο αριθµό
Βουλευτών. Αυτό λέει και το σχετικό άρθρο του Συντάγµατος,
αλλά και ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών, δηλαδή να είναι του-
λάχιστον τριάντα Βουλευτές. Το αίτηµα για τη σύσταση τριµε-
λούς γνωµοδοτικού συµβουλίου αποτελεί ένα δυνητικό µεν,
προαιρετικό, αλλά στάδιο της προδικασίας αυτής, η οποία πρέ-
πει να είναι συνολική και ενιαία. Είναι µεν δυνητικό το να προτα-
θεί και να αποφασίσει η Βουλή για τη συγκρότηση αυτού του
τριµελούς οργάνου, αλλά και αυτή η διαδικασία αποτελεί ένα
στάδιο της συνολικής διαδικασίας.

Κατά συνέπεια, δεν θα ήταν η καλύτερη λύση -για να µην πω
ότι δεν θα ήταν επιτρεπτό κατά την άποψή µου- να αποτελέσει
δικαίωµα µιας Κοινοβουλευτικής Οµάδας για δύο λόγους, γιατί
το ζήτηµα δεν αφορά δικαιώµατα ή υποχρεώσεις Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων. Το ζήτηµα αφορά το δικαίωµα της Βουλής, άρα
των ίδιων των Βουλευτών, για το αν θα κινηθεί ή όχι η διαδικασία
σε βάρος µέλους της Κυβέρνησης ή Υφυπουργού. Βέβαια, υπάρ-
χει και αυτό που είπα µόλις πριν, ότι δηλαδή δεν πρέπει να δια-
σπαστεί η ενότητα της διαδικασίας, καθώς η πρόταση για τη
σύσταση του τριµελούς συµβουλίου κωλύει την πρόοδο της δια-
δικασίας πρότασης για την άσκηση δίωξης, θα έλεγα.

Αυτές δεν είναι µόνο δικές µου απόψεις, αλλά πήραµε ατύπως
και τις απόψεις συνταγµατολόγων, ακόµη και έγκυρων νοµικών
συνεργατών της Βουλής, γι’ αυτό το λόγο πρέπει να προβλέ-
ψουµε εδώ και προβλέπουµε τη διαδικασία που θα µπορεί να κι-
νηθεί µε τριάντα Βουλευτές από οποιεσδήποτε Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες.
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Σε σχέση µε το ερώτηµά σας, γιατί να είναι µυστική η ψηφο-
φορία και για τη συγκρότηση αυτού του οργάνου, να αποφαίνε-
ται διά µυστικής ψηφοφορίας η Βουλή αν τελικώς θα πρέπει να
συγκροτηθεί ή όχι αυτό το τριµελές όργανο εξ εισαγγελικών λει-
τουργών, σ’ αυτήν την περίπτωση έχουµε τη ρύθµιση των διαδι-
κασιών για την παραποµπή σε δίκη µελών της Κυβέρνησης και
Υφυπουργών κατ’ αρχάς από το άρθρο 86 του Συντάγµατος, ως
γνωστόν, πάντα σε συνδυασµό µε το νόµο περί ευθύνης Υπουρ-
γών και τα σχετικά άρθρα του Κανονισµού. Η πρόταση για
άσκηση ποινικής δίωξης κατά Υπουργού στρέφεται κατά συγκε-
κριµένου προσώπου. Το λέει το Σύνταγµα, το επαναλαµβάνει και
το εξειδικεύει ο Κανονισµός της Βουλής στο άρθρο 154. 

Σύµφωνα δε µε την αρχή του Κοινοβουλευτικού Δικαίου η
οποία αποτυπώνεται στη διάταξη του άρθρου 73 παράγραφος 1
του Κανονισµού, η ψηφοφορία για εκλογή προσώπων, καθώς και
για κάθε ζήτηµα που αφορά πρόσωπα τα οποία αναφέρονται
ονοµαστικά, είτε είναι Βουλευτές είτε όχι, είναι µυστική. Μία µόνο
επιφύλαξη τηρεί ο Κανονισµός σε µία µόνο περίπτωση. Υπάρχει
η επιφύλαξη του άρθρου 140 όπου δεν είναι µυστική η ψηφοφο-
ρία παρ’ ότι αφορά πρόσωπο και είναι η περίπτωση της εκλογής
του Προέδρου της Δηµοκρατίας. Μόνο σ’ αυτήν την περίπτωση
κάνει εξαίρεση από τη µυστικότητα της διαδικασίας. 

Κατά συνέπεια, βάσει των ανωτέρω και η ψηφοφορία για τη
σύσταση ή µη του τριµελούς γνωµοδοτικού συµβουλίου πρέπει
να είναι µυστική, όπως και η ψηφοφορία, βέβαια, για τη σύσταση
της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής, γιατί, όπως είπα, απο-
τελεί στάδιο της συνολικής και άρα και ενιαίας διαδικασίας για
την παραποµπή σε δίκη µελών της Κυβέρνησης και Υφυπουρ-
γών, η οποία αποτελεί θέµα που αφορά, όπως υπογράµµισα,
πρόσωπα τα οποία αναφέρονται ονοµαστικά και µάλιστα, για θέ-
µατα µε ιδιαίτερη ηθική διάσταση, θα έλεγα, στις περιπτώσεις
αυτές. Γι’ αυτόν το λόγο και για την ασφάλεια δικαίου προτεί-
νουµε να είναι µυστική η ψηφοφορία και όσον αφορά αυτήν τη
διαδικασία.

Ο κ. Κακλαµάνης έκανε ορισµένες επισηµάνσεις σ’ ό,τι αφορά
τις δηλώσεις µελών εξεταστικών επιτροπών. Φαντάζοµαι ότι σ’
αυτήν την Αίθουσα κανείς δεν συµφωνεί µε το ότι τα µέλη εξετα-
στικών επιτροπών θα πρέπει να µετατρέπονται σε σχολιαστές
των συζητήσεων που γίνονται µέσα σε µία εξεταστική επιτροπή.
Είναι ακόµα χειρότερο αν τα µέλη επιτροπής προκαταρκτικής
εξέτασης κάνουν τους σχολιαστές, αν αναπτύσσουν διαλόγους,
αν ενηµερώνουν για τα διαµειφθέντα στη διάρκεια των συνεδριά-
σεων. Από τους προκατόχους µου -και τον κ. Σιούφα και την κ.
Μπενάκη και τον κ. Κακλαµάνη- είχαν γίνει στο παρελθόν εντο-
νότατες παρατηρήσεις, αλλά και από τη δική µου πλευρά σ’ ό,τι
αφορά ορισµένες τέτοιες συµπεριφορές στις εξεταστικές επι-
τροπές. Στο διάστηµα του τελευταίου έτους είχα κάνει επανει-
ληµµένες παρεµβάσεις και είχα ζητήσει και από τα προεδρεία
των επιτροπών και από τα µέλη των επιτροπών να µην µετατρέ-
πονται σε σχολιαστές, όσο µεγάλη και αν είναι η πίεση από τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Αυτό έχουµε επαναλάβει και τώρα στη νεοσυσταθείσα πριν
από λίγες µέρες Επιτροπή Προκαταρκτικής Εξέτασης που διε-
ρευνά την υπόθεση των υποβρυχίων. Ο Πρόεδρος της Επιτρο-
πής κ. Μπόλαρης µε διαβεβαίωσε ότι αυτή είναι και απόφαση των
µελών και θα είναι και µία αυστηρή αυτοδέσµευση για να µην
υπάρχει η δηµοσιότητα.

Σε ό,τι αφορά αυτό το θέµα, καθώς και ορισµένες άλλες προ-
τάσεις µε την µορφή εκπρόθεσµης -ας το πούµε έτσι- τροπολο-
γίας που είχε καταθέσει πριν από λίγες µέρες ο κ. Κακλαµάνης
-αναφερθήκατε κι εσείς ότι πρέπει να εξετάσουµε και τον τρόπο
συγκρότησης των επιτροπών- όπως και όποια άλλα θέµατα που
διαπιστώνουµε ότι στην πράξη η εφαρµογή του Κανονισµού χρή-
ζει να τα δούµε πάλι αξιοποιώντας την εµπειρία της εφαρµογής
συγκεκριµένων άρθρων του Κανονισµού επί σειρά ετών, πρέπει
να τα συζητήσουµε και να τα εξετάσουµε σε µια δεύτερη συνο-
λικότερη παρέµβαση βελτίωσης του Κανονισµού. Δεν είναι,
όµως, θέµατα που έχουν σχέση µε τις δυο συγκεκριµένες περι-
πτώσεις, µε τις δυο επιµέρους περιπτώσεις που ερχόµαστε να
ρυθµίσουµε τώρα, όπως είπα, για να προσαρµόσουµε τον Κανο-
νισµό στο νόµο που ψήφισε η Βουλή για το τριµελές αυτό όρ-

γανο και για να ενισχύσουµε την Επιτροπή Εξοπλισµών µε τις
επιπλέον αρµοδιότητες. 

Πρέπει, λοιπόν, να τα δούµε, πρέπει να συζητήσουµε. Υπάρ-
χουν και άλλα θέµατα. Συνάδελφοι Βουλευτές, µετά το πρώτο
κύµα αλλαγών που κάναµε το περασµένο καλοκαίρι -σε θετική
κατεύθυνση κατά γενική οµολογία- άρχισαν ήδη να καταθέτουν
σκέψεις και προτάσεις τους. Είµαι ανοιχτός και εγώ -όπως ήταν
και όλοι οι προκάτοχοί µου- στο να συγκεντρώσουµε τα θέµατα
αυτά και να τα συζητήσουµε µε µια άλλη ευκαιρία αναθεώρησης
και περαιτέρω βελτίωσης του Κανονισµού της Βουλής. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά στην παρατήρηση του κ. Παυλόπουλου
ότι η Βουλή πρέπει να αποφασίζει την αλλαγή του Κανονισµού
της, θα ήθελα να πω ότι η Βουλή αποφασίζει, κύριε Παυλόπουλε.
Αφού συζητήθηκε στην αρµόδια επιτροπή η αλλαγή του νόµου
περί ευθύνης Υπουργών και έγινε ευρεία συζήτηση µετά και στην
Ολοµέλεια και η Βουλή αποφάσισε ότι θα πρέπει να συγκροτηθεί
αυτό το τριµελές γνωµοδοτικό συµβούλιο. Και αφού είχε προ-
ηγηθεί -όπως θυµόµαστε όλοι τα προηγούµενα χρόνια που και
εγώ ήµουν µέλος της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας- η
άποψη και η πρόταση και της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας
για τη δηµιουργία αυτού του τριµελούς οργάνου, ψηφίσθηκε ο
νόµος και ερχόµαστε και εµείς τώρα να βελτιώσουµε και να προ-
σαρµόσουµε τον Κανονισµό. Βουλή είµαστε εδώ. Η Βουλή απο-
φασίζει για την αλλαγή του Κανονισµού, δεν αποφασίζει κανείς
άλλος και στην περίπτωση ψήφισης και µάλιστα υπερψήφισης
διαφόρων νοµοσχεδίων, πέραν του ενός κόµµατος, πέραν του
πλειοψηφούντος κόµµατος. 

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά σ’ αυτήν
την ειδική νοµοθετική διαδικασία. 

Θα ήθελα και πάλι να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους
και για τις απόψεις που κατέθεσαν στη συνεδρίαση της Επιτρο-
πής Κανονισµού την περασµένη εβδοµάδα και για τις απόψεις
που ανέπτυξαν σήµερα στη διάρκεια της συζήτησής µας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρα-
καλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Παπαδηµούλη,
όχι για δευτερολογία, σας παρακαλώ. Ένα λεπτό θα αρκέσει
φαντάζοµαι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν νοµίζω. Θα ήθελα το 1/5
του χρόνου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Πέντε είναι τα λεπτά
της πρωτολογίας. Το 1/5 είναι ένα λεπτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Το 1/5 του χρόνου που εσείς
χρησιµοποιήσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Με συγχωρείτε, εγώ
κάνω την εισήγηση εδώ. Εγώ φέρνω τις τροπολογίες και είµαι
επίσης αναγκασµένος να απαντήσω και στις παρατηρήσεις όλων
σας. 

Θα σας δώσω το λόγο για δυο λεπτά. 
Πριν, όµως, απ’ αυτό θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι από τα

κάτω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας οκτώ
Βουλευτές - µέλη της Οµοσπονδιακής Βουλής της Γερµανίας,
της Bundestag, που επισκέπτονται την Ελλάδα. Οι οκτώ αυτοί
συνάδελφοί µας στο Οµοσπονδιακό Κοινοβούλιο της Γερµανίας
είναι επίσης µέλη της Γερµανοελληνικής Οµάδας Φιλίας. Η
Βουλή τους καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα είναι για µια εβδοµάδα στη χώρα µας και θα έχουν τη δυ-

νατότητα να συζητήσουν µε διάφορες επιτροπές, να επισκε-
φθούν επίσης διάφορες περιοχές, για να διαπιστώσουν την
πραγµατικότητα στην Ελλάδα, για µια ακόµα φορά. 

Και λέω «να διαπιστώσουν την πραγµατικότητα» -και θα τους
βοηθήσουµε όλοι σε αυτό- γιατί, δυστυχώς, σε διάφορα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης της φίλης χώρας, της Γερµανίας, εξακο-
λουθούν να λέγονται πολλά αναληθή και να διαστρεβλώνεται η
πραγµατικότητα. Χθες το βράδυ παρακολουθούσα µία ιδιαίτερα
δηµοφιλή, από πλευράς θεαµατικότητας, εκποµπή στη γερµα-
νική τηλεόραση. Λυπήθηκα ειλικρινά, γιατί διαπίστωσα ότι σε
υποτιθέµενα από την Ελλάδα ρεπορτάζ, λέγονταν αναλήθειες και
υπήρξαν διαστρεβλώσεις. Αναλήθειες και διαστρεβλώσεις και σε
σχέση µε το πού βρίσκεται η χώρα και σε σχέση µε την τεράστια
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προσπάθεια που καταβάλλεται, όχι απλά από την Κυβέρνηση της
Ελλάδας και από τον Πρωθυπουργό, αλλά από τον ελληνικό λαό!

Είναι, λοιπόν, καλοδεχούµενη η επίσκεψη των εκπροσώπων
του γερµανικού λαού στο Οµοσπονδιακό Κοινοβούλιο. Είµαι σί-
γουρος ότι θα είναι και πολύ χρήσιµη η εδώ επίσκεψή τους και
οι συνοµιλίες που θα έχουµε την ευκαιρία να κάνουµε µαζί τους.

Τους καλωσορίζουµε, όπως είπα, ιδιαίτερα θερµά.
Κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά. 
Παράκληση να είναι όντως δίλεπτο, διότι σε λίγο πρέπει να

κάνω τη συνάντηση µε την επιτροπή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Θα είµαι πυκνός και θα προ-

σπαθήσω να είµαι ουσιώδης, κύριε Πρόεδρε.
Λυπάµαι, αλλά πρέπει, παρ’ ότι σας σέβοµαι, να πω ότι επιχει-

ρήσατε να διαστρεβλώσετε αυτά που είπα. Και µιλώ συγκεκρι-
µένα:

Ψηφίστηκε πριν δέκα µήνες η συγκρότηση Γραφείου για τον
Έλεγχο του Προϋπολογισµού της Βουλής. Δέκα µήνες µετά ορί-
σθηκε ο επικεφαλής –πριν από λίγες εβδοµάδες- και διατέθηκαν
τρεις υπάλληλοι της Βουλής –πριν από λίγες εβδοµάδες, ηµέ-
ρες- και θα αρχίσει να λειτουργεί αυτή η επιτροπή. Μέχρι τώρα
εµείς -δέκα µήνες µετά!- υποδοµή που να µας βοηθάει στον
έλεγχο του προϋπολογισµού της Βουλής, παίρνοντας στοιχεία
από το Λογιστήριο του Κράτους, δεν έχουµε. Αυτό είπα. 

Αν πιστεύετε ότι η ταχύτητα υλοποίησης των µεταρρυθµίσεων
είναι µετά από δέκα µήνες να έχει οριστεί επικεφαλής και να
έχουν διατεθεί τρεις υπάλληλοι, µε συγχωρείτε, έχουµε διαφο-
ρετική εκτίµηση για την αξιολόγηση της ταχύτητας και της απο-
τελεσµατικότητας.

Αυτό είπα και επ’ αυτού περίµενα µία απάντηση.
Δεύτερον: Αυτό που κριτικάρισα είναι ότι παρά τον Κανονισµό

της Βουλής, γίνεται κατάχρηση από την πλευρά της Κυβέρνη-
σης, η οποία καταθέτει την τελευταία στιγµή ουσιώδεις τροπο-
λογίες, τις οποίες τις βαφτίζει αναδιατυπώσεις–προσθήκες. Και
το κάνει, όχι µόνο µε τη συνδροµή της κοινοβουλευτικής Πλει-
οψηφίας, αλλά και του εκάστοτε Προεδρεύοντος της Βουλής, ο
οποίος Προεδρεύων της Βουλής έπρεπε να είναι φρουρός του
Κανονισµού εναντίον της Κυβέρνησης και να λέει: πάρτε το πίσω,
δεν είναι αναδιατύπωση-προσθήκη. 

Δεν µπέρδεψα τίποτα. Ζητώ από το Προεδρείο να είναι φρου-
ρός υλοποίησης του Κανονισµού. 

Τώρα, για τα δύο θέµατα που συζητούµε: Η ενίσχυση της Επι-
τροπής Εξοπλισµών δεν είναι αρκετή. Εδώ όλες οι εξεταστικές
επιτροπές σας λένε: Δεν έχουµε τη δυνατότητα και τις υποδοµές
να ελέγξουµε τα σκάνδαλα. Το είπε ο κ. Βαλυράκης προχθές. Με
την εξέταση απλώς µαρτύρων, µε ένορκες εξετάσεις, πιστεύετε
ότι µία υποεπιτροπή εξοπλισµών θα µπορέσει να ψάξει το βόρ-
βορο των εξοπλιστικών και της µίζας και τα αντισταθµιστικά;

Τέλος, σας επισήµανα κάτι στο οποίο σκόπιµα, νοµίζω, απο-
φύγατε να απαντήσετε. Η δυνατότητα της Βουλής άλλοτε να ορί-
ζει, να ζητάει τη βοήθεια του τριµελούς γνωµοδοτικού δικαστικού
συµβουλίου και άλλοτε να µην τη ζητάει, είναι βόµβα, είναι
λάθος, διότι αν κάποιος δεν τη ζητάει, θα εγκαλείται για πολιτική
σκοπιµότητα. Από τη στιγµή που αποφασίσατε να το νοµοθετή-
σετε, γιατί δεν το βάζετε µε τη µορφή ενός κανόνα, ο οποίος να
είναι υποχρεωτικός; Λυπάµαι που δεν µου απαντήσατε.

Κι ένα τελευταίο: Εγώ είµαι οπαδός της άποψης «κάλλιο αργά
παρά ποτέ». Εποµένως, ναι, χίλιες φορές ναι, στο να εκλέγονται
και να µη διορίζονται τα µέλη των εξεταστικών επιτροπών.

Τέλος, επειδή πολλά υποκριτικά λέγονται για το πώς πρέπει
να φέρονται τα µέλη των εξεταστικών επιτροπών, να σας πω τη
δική µου εµπειρία: Κατά την πρώτη, τη δεύτερη και την τρίτη συ-
νεδρίαση, ενόσω εµείς συνεδριάζαµε, είχαν φτάσει στα γραφεία
των κοινοβουλευτικών συντακτών non paper και από το ΠΑΣΟΚ
και από τη Νέα Δηµοκρατία. Από τα κόµµατα και όχι από τα πρό-
σωπα. Αν αυτό δεν τινάζει στον αέρα τη δουλειά των εξεταστι-
κών…! Μη γελιόµαστε!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εξακολουθείτε να τα
µπερδεύετε. Λυπάµαι γι’ αυτό. Βέβαια, έχει δικαίωµα κανείς
ακόµα και να µπερδεύεται. Να µην µπερδεύει, όµως, τους άλ-
λους.

Επανέρχεστε στο γιατί στον Κανονισµό, τώρα που εισηγούµα-

στε, λέµε: «δύναται να συσταθεί αυτό το τριµελές όργανο». Γιατί
αυτό λέει ο νόµος, που ψήφισε η Βουλή, πρόσφατα, «δύναται».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Λάθος.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Απευθύνεστε σε εµένα

ως Κυβέρνηση;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ορίστε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σε εµένα ως Κυβέρ-

νηση επισπεύδουσα απευθύνεστε ή απευθύνεστε σε εµένα ως
Πρόεδρο της Βουλής, που εισηγήθηκα την προσαρµογή στο
νόµο που ψήφισε η Βουλή; 

Να το ξεκαθαρίσουµε και αυτό, γιατί και αυτό µπέρδεµα είναι.
Γιατί εγώ εισηγούµαι, βεβαίως, ως Πρόεδρος του Κοινοβουλίου,
ως υποχρεούµαι…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Εξηγώ, γιατί είναι λάθος.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εισηγούµαι, κύριε Πα-

παδηµούλη, και η Επιτροπή Κανονισµού ψήφισε µε τα 4/5 την
προσαρµογή στο νόµο, που ψήφισε η Βουλή. Άρα, είναι σαφές.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Είναι λάθος.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Γιατί απευθύνετε αυτό

το ερώτηµα και λέτε: Γιατί φέρνετε εδώ την αλλαγή του Κανονι-
σµού µε τη λέξη «δύναται»; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Προσπαθώ να σας εξηγήσω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Γιατί διαφορετικά ή αν

δεν είχα εγώ τη λέξη «δύναται» εδώ και έλεγα «υποχρεούται η
Βουλή», θα υπήρχε τεράστια σύγχυση ανάµεσα στο αν εφαρµό-
ζεται ο νόµος ή εφαρµόζεται ο Κανονισµός της Βουλής;

Δεν νοµοθετούµε πρόχειρα, όµως. Υπεύθυνα θα πρέπει να νο-
µοθετούµε. Έτσι δεν είναι;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Νοµοθετήσατε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σε ό,τι αφορά επίσης

το γραφείο, κύριε Παπαδηµούλη, αν είχατε προσέξει το νόµο,
που ψηφίστηκε πέρσι τον Αύγουστο, για τη δηµιουργία του γρα-
φείου, θα είχατε, επίσης, δει εκεί ότι θα πρέπει να καταρτιστεί
ένας Ειδικός Κανονισµός. 

Ξεκινήσαµε από το Σεπτέµβριο την εκπόνηση του Ειδικού Κα-
νονισµού, που ρυθµίζει όλα τα θέµατα του γραφείου. Δεν
υπήρξε, δηλαδή, αδράνεια. Ψηφίστηκε ο νόµος και µετά δεν
έγινε τίποτε; 

Αυτός ο Ειδικός Κανονισµός έπρεπε να τύχει της έγκρισης.
Ενεκρίθη. Και µετά ξεκίνησε η διαδικασία της αναζήτησης προ-
σώπου που θα ετίθετο επικεφαλής, όχι της αρεσκείας της Κυ-
βέρνησης ή της Πλειοψηφίας, αλλά ει δυνατόν ενός προσώπου,
όπως λέει και ο νόµος αλλά και ο Ειδικός Κανονισµός, που διέπει
τα της λειτουργίας του Γραφείου Ελέγχου του Προϋπολογισµού,
κύρους, ειδικών γνώσεων, ευρύτατης αποδοχής. Και αυτό κά-
ναµε. Αυτό πήρε κάποιο χρονικό διάστηµα, βεβαίως. Το γεγονός,
όµως, ότι ορθώς ακολουθήσαµε αυτήν τη διαδικασία φαίνεται
από το ότι όταν ήρθε στην Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής και
αφού είχαν ενηµερωθεί τα κόµµατα για το που κατέληγε η πρό-
ταση, εκεί οµόφωνα ενεκρίθη.

Αυτό το λέω γιατί έχω και την εµπειρία τού να καταθέτω προ-
τάσεις για την πλήρωση κενών στις ανεξάρτητες αρχές και µετά
από διαβουλεύσεις -ο κ. Σιούφας κουνάει το κεφάλι, γιατί και
αυτός τα έχει ζήσει- ηµερών, εβδοµάδων, µηνών, στο τέλος να
ξαναρχίζουµε πάλι από την αρχή, γιατί δεν υπάρχει σύµπτωση
απόψεων.

Εδώ, πράγµατι, ήταν για εµένα µια πάρα πολύ ευχάριστη έκ-
πληξη το γεγονός ότι όλα τα µέλη της Επιτροπής του Κανονι-
σµού ενέκριναν πριν από ενάµισι-δύο µήνες, περίπου.

Από εκεί και πέρα, εξήγησα σε ποιες κινήσεις έχουµε προβεί
για να υπάρξει υποστήριξη. Επαναλαµβάνω, όµως, ότι η Βουλή
δεν έχει ειδικό επιστηµονικό προσωπικό εξειδικευµένο και γι’
αυτό απευθυνθήκαµε στο δηµόσιο τοµέα µε την ευρύτερη έν-
νοια, για να µπορέσουµε να βρούµε εξειδικευµένους επιστήµο-
νες, που θα µπορούν να υποστηρίζουν τη λειτουργία αυτού του
γραφείου.

Η κριτική είναι εύκολη, είναι ευπρόσδεκτη, αλλά καλό θα είναι,
να είναι και τεκµηριωµένη, κύριε Παπαδηµούλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ και πάλι για τη
συζήτηση που είχαµε εδώ. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της προτάσεως του
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Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κα-
νονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινοβουλευτικό)».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς, η πρόταση

του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινοβουλευτικό)» έγινε δεκτή
επί της αρχής, κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 1

της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 της πρότασης

ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 2

της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 της πρότασης,

όπως τροποποιήθηκε από τον Πρόεδρο της Βουλής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 3

της πρότασης έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον Πρό-
εδρο της Βουλής µε ευρεία πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 της πρότασης
ως έχει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 4

της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 της πρότασης,

όπως τροποποιήθηκε από τον Πρόεδρο της Βουλής;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 5

της πρότασης έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον Πρό-
εδρο της Βουλής οµοφώνως.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο της

πρότασης;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το ακροτελεύ-

τιο άρθρο της πρότασης έγινε δεκτό οµοφώνως.
Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τρο-

ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινο-
βουλευτικό)» έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία επί της αρχής και επί
των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η πρόταση έγινε δεκτή

και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τρο-

ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινο-
βουλευτικό)» έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού 
της Βουλής (Μέρος Κοινοβουλευτικό)

Άρθρο 1

Στο άρθρο 31Β του Κανονισµού της Βουλής προστίθεται τε-
λευταίο εδάφιο ως εξής:

«…Η επιτροπή έχει την εξουσία συλλογής πληροφοριών και
εγγράφων, όπως και κλήσης και εξέτασης προσώπων µε ανά-
λογη εφαρµογή των άρθρων 146 και 147 του Κανονισµού.»

Άρθρο 2

Στο τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 154 του Κανονισµού
της Βουλής προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«...Με την κατάθεση της πρότασης προς άσκηση δίωξης µπο-
ρεί να προταθεί από τους Βουλευτές που την υπογράφουν η ανά-
θεση από τη Βουλή σε τριµελές γνωµοδοτικό συµβούλιο του
ελέγχου των στοιχείων της κατηγορίας και της αξιολόγησης της
ουσιαστικής βασιµότητάς τους.»

Άρθρο 3

Στο άρθρο 155 του Κανονισµού της Βουλής οι παράγραφοι 2
και 3 καταργούνται και αντικαθίστανται µε τις ακόλουθες νέες,
προστίθενται οι ακόλουθες νέες παράγραφοι 4, 5 και 6, οι
ισχύουσες παράγραφοι 4,5, 6 και 7 αναριθµούνται σε 7, 8, 9 και
10 και τροποποιούνται ως ακολούθως, και οι ισχύουσες παρά-
γραφοι 8, 9 και 10 αναριθµούνται σε 11, 12 και 13:

«2. Αµέσως µετά την κατάθεσή της, η πρόταση άσκησης δίω-
ξης ανακοινώνεται στην Ολοµέλεια της Βουλής, τυπώνεται και
διανέµεται στους Βουλευτές µαζί µε την τυχόν κατατεθείσα πρό-
ταση των Βουλευτών που υπογράφουν την πρόταση άσκηση δίω-
ξης για ανάθεση σε τριµελές γνωµοδοτικό συµβούλιο του
ελέγχου των στοιχείων της κατηγορίας και της αξιολόγησης της
ουσιαστικής βασιµότητάς τους.

3. Αν δεν κατατεθεί, µαζί µε την πρόταση δίωξης, πρόταση για
ανάθεση σε τριµελές γνωµοδοτικό συµβούλιο του ελέγχου των
στοιχείων της κατηγορίας και της αξιολόγησης της ουσιαστικής
βασιµότητάς τους, µπορεί να ζητηθεί αυτή µε πρόταση που κα-
τατίθεται εγγράφως από τουλάχιστον τριάντα (30) Βουλευτές,
εντός επτά (7) ηµερών από την ανακοίνωση της πρότασης άσκη-
σης δίωξης.

Αν την πρόταση άσκησης δίωξης δεν συνοδεύει πρόταση για
ανάθεση σε τριµελές γνωµοδοτικό συµβούλιο του ελέγχου των
στοιχείων της κατηγορίας και της αξιολόγησης της ουσιαστικής
βασιµότητάς τους, και αν εντός της προθεσµίας του πρώτου
εδαφίου αυτής της παραγράφου δεν κατατεθεί τέτοια πρόταση,
ο Πρόεδρος της Βουλής εγγράφει την πρόταση άσκησης δίωξης
σε ειδική ηµερήσια διάταξη εντός δεκαπέντε (15) ηµερών µετά
τη λήξη της προθεσµίας αυτής. Σε περίπτωση που κατατεθεί,
εντός της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου αυτής της παραγρά-
φου, πρόταση για ανάθεση σε τριµελές γνωµοδοτικό συµβούλιο
του ελέγχου των στοιχείων της κατηγορίας και της αξιολόγησης
της ουσιαστικής βασιµότητάς τους, ο Πρόεδρος της Βουλής την
εγγράφει σε ειδική ηµερήσια διάταξη εντός των δεκαπέντε (15)
ηµερών που έπονται της κατάθεσής της. Με την απόφαση της
Βουλής που δέχεται την πρόταση σύστασης γνωµοδοτικού συµ-
βουλίου, τάσσεται προθεσµία για τη διενέργεια του ελέγχου και
την παράδοση της γνωµοδότησης στον Πρόεδρο της Βουλής.

Σε περίπτωση απόρριψης από τη Βουλή της πρότασης για
ανάθεση σε τριµελές γνωµοδοτικό συµβούλιο του ελέγχου των
στοιχείων της κατηγορίας και της αξιολόγησης της ουσιαστικής
βασιµότητάς τους, ο Πρόεδρος της Βουλής εγγράφει την πρό-
ταση δίωξης σε ειδική ηµερήσια διάταξη εντός δεκαπέντε (15)
ηµερών µετά την έκδοση της απορριπτικής απόφασης της Βου-
λής.»

«4. Το γνωµοδοτικό συµβούλιο της προηγούµενης παραγρά-
φου συγκροτείται από έναν αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου και
δυο εισαγγελείς εφετών, οι οποίοι κληρώνονται, µε τους αναπλη-
ρωµατικούς τους, σε δηµόσια συνεδρίαση της Ολοµέλειας της
Βουλής, που προσκαλείται ειδικά για το λόγο αυτό, µεταξύ όλων
των αντεισαγγελέων του Αρείου Πάγου και όλων των εισαγγε-
λέων εφετών που υπηρετούν στην Εισαγγελία Εφετών Αθηνών.
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Για τη διενέργεια της κλήρωσης ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων αποστέλλει στον Πρόεδρο
της Βουλής κατάλογο των ανωτέρω δικαστικών λειτουργών, που
υπηρετούν στην Εισαγγελία του Αρείου Πάγου και την Εισαγγε-
λία Εφετών Αθηνών. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται αναλόγως οι
διατάξεις του άρθρου 158.

5. Η γνωµοδότηση του τριµελούς συµβουλίου παραδίδεται
στον Πρόεδρο της Βουλής, ανακοινώνεται στην Ολοµέλεια και
διανέµεται στους Βουλευτές. Μετά την ανακοίνωση της γνωµο-
δότησης, οι ίδιοι Βουλευτές που είχαν υποβάλει την πρόταση για
την άσκηση δίωξης µπορούν εντός επτά ηµερών να την αποσύ-
ρουν, οπότε παύει η πρόοδος της διαδικασίας επί της προτά-
σεως αυτής ή να την τροποποιήσουν λαµβάνοντας υπόψη τη
γνωµοδότηση. Ο Πρόεδρος της Βουλής εγγράφει σε ειδική ηµε-
ρήσια διάταξη την πρόταση άσκησης δίωξης µέσα σε επτά ηµέ-
ρες από την άπρακτη παρέλευση της ανωτέρω προθεσµίας ή την
τροποποίηση της πρότασης.

6. Κατά τη διάρκεια της συζήτησης της πρότασης για την
άσκηση δίωξης καθώς και της σύστασης τριµελούς γνωµοδοτι-
κού συµβουλίου, η Βουλή µπορεί να επιτρέψει την εµφάνιση ενώ-
πιόν της του προσώπου κατά του οποίου στρέφεται η πρόταση
προκειµένου να ακούσει τις απόψεις του. Σε κάθε περίπτωση, το
πρόσωπο αυτό έχει δικαίωµα να υποβάλει στη Βουλή έγγραφο
υπόµνηµα, που καταχωρίζεται στα Πρακτικά.»

«7. Η συζήτηση για όλα τα θέµατα που αναφέρονται στο
άρθρο 86 του Συντάγµατος και του άρθρου αυτού διεξάγεται µε
ανάλογη εφαρµογή του άρθρου 137 παρ. 2 του Κανονισµού της
Βουλής.

8. Η ψηφοφορία για όλα τα ζητήµατα του άρθρου 86 του Συν-
τάγµατος και του άρθρου αυτού είναι µυστική. Σε αυτή δεν µε-
τέχει εκείνος κατά του οποίου στρέφεται η πρόταση άσκησης
δίωξης, αν είναι Βουλευτής.

9. Η απόφαση για τη συγκρότηση επιτροπής ή τη σύσταση του
τριµελούς γνωµοδοτικού συµβουλίου λαµβάνεται µε απόλυτη
πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών, άλλως η οικεία
πρόταση απορρίπτεται. 

10. Αν η Βουλή αποφασίσει να µη συγκροτηθεί ειδική κοινο-
βουλευτική επιτροπή, δεν µπορεί να υποβληθεί νέα πρόταση
άσκησης δίωξης στηριζόµενη στα ίδια πραγµατικά περιστατικά.»

Άρθρο 4

Στο άρθρο 156 του ΚτΒ καταργούνται τα δυο τελευταία εδά-
φια της παρ. 1 και οι παράγραφοι 4 και 5 αντικαθίστανται ως
εξής:

« 4. Η Επιτροπή έχει όλες τις αρµοδιότητες του εισαγγελέα
πρωτοδικών όταν αυτός ενεργεί προκαταρκτική εξέταση και µπο-
ρεί να αναθέτει σε εισαγγελέα πληµµελειοδικών ή εφετών την

ενέργεια ειδικότερων πράξεων σχετικών µε το αντικείµενο της
προκαταρκτικής εξέτασης. Κατά την προκαταρκτική εξέταση,
εκείνος κατά του οποίου στρέφεται η πρόταση δίωξης καλείται
από την Επιτροπή να δώσει εξηγήσεις. Όταν η αξιόποινη πράξη
για την οποία διενεργείται προκαταρκτική εξέταση συνεπάγεται
για τον Υπουργό οικονοµικά οφέλη, κατά την έννοια του άρθρου
76 παρ. 1 του Ποινικού Κώδικα, η Επιτροπή διατάσσει την κατά-
σχεσή τους.

5. Το πόρισµα της Επιτροπής πρέπει να είναι αιτιολογηµένο
και να περιέχει ιδίως τα πραγµατικά περιστατικά και τα αποδει-
κτικά µέσα που οδηγούν σε αυτά, όπως προέκυψαν κατά την
προκαταρκτική εξέταση, την υπαγωγή των πραγµατικών περι-
στατικών στις εφαρµοζόµενες ποινικές διατάξεις και σαφή πρό-
ταση για την άσκηση ή µη της ποινικής δίωξης. Αιτιολογηµένη
πρέπει να είναι και η πρόταση της τυχόν µειοψηφίας, η οποία κα-
ταχωρίζεται σε χωριστό κεφάλαιο του ίδιου πορίσµατος. Το πό-
ρισµα της επιτροπής και το σχετικό αποδεικτικό υλικό
υποβάλλονται στον Πρόεδρο της Βουλής, ο οποίος ανακοινώνει
στη Βουλή την κατάθεσή τους.»

Άρθρο 5

1. Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 157
αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 155 εφαρµόζεται
αναλόγως.»

2. Στην παράγραφο 5 του άρθρου 157 προστίθενται δεύτερο
και τρίτο εδάφια ως ακολούθως:

«Στην περίπτωση απορρίψεως του πορίσµατος, η τυχόν επι-
βληθείσα κατάσχεση περιουσιακών στοιχείων αίρεται αυτοδί-
καια. Ο Πρόεδρος της Βουλής µπορεί να εκδώσει σχετική
διαπιστωτική πράξη µετά από αίτηση του καθού η κατάσχεση ή
των κληρονόµων του.»

Άρθρο 6
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς των διατάξεων αυτών αρχίζει από τη δηµοσίευσή τους
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως».

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς τη
ψήφιση της παραπάνω πρότασης του Προέδρου της Βουλής. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος):Το Σώµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εισερχόµαστε στη συ-
ζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Η πρώτη µε αριθµό

864/10-5-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του Πανελλή-
νιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Χρυσής Αράπογλου προς τον
Υπουργό Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων και Αλιείας, σχετικά µε
την ακτοπλοϊκή σύνδεση της Θεσσαλονίκης µε τα νησιά του Αι-
γαίου δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος Βουλευτή και διαγρά-
φεται.

Θα συζητήσουµε τώρα τη δεύτερη µε αριθµό 866/10-5-2011
επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σι-
µεών Κεδίκογλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού,
σχετικά µε θέµατα που αφορούν την ΕΡΤ.

Στον ερωτώντα Βουλετή κ. Κεδίκογλου θα απαντήσει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού, κ. Τηλέµαχος
Χυτήρης. 

Παρακαλώ, κύριε Κεδίκογλου, έχετε το λόγο να παρουσιάσετε
την επίκαιρη ερώτησή σας για δύο λεπτά.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Σε µια περίοδο κρίσιµη η δηµόσια τηλεόραση όχι µόνο δεν

αξιοποιεί το δυναµικό της, αλλά πληρώνει αδρά ιδιωτικές εται-
ρείες, καθώς ένα µεγάλος µέρος του προγράµµατός της αποτε-
λείται από εξωτερικές παραγωγές. Παράλληλα, δεν εκµεταλ-
λεύεται τις συµφωνίες µε διεθνή ειδησεογραφικά πρακτορεία
παρά το υψηλό κόστος τους, ενώ διατυπώνεται πλήθος ενστά-
σεων για την πρόσφατη διαδικασία επιλογής των συµβασιούχων.
Και όλα αυτά εν µέσω κρίσης, εξαγγελιών εξυγίανσης και αλλε-
πάλληλων περικοπών των αποδοχών των εργαζοµένων. 

Με βάση τα παραπάνω ερωτάται ο κύριος Υπουργός: Ποια η
αναλογία εσωτερικών, εξωτερικών και µικτών παραγωγών της
«ΕΡΤ ΑΕ» και ποια είναι τα αναλυτικά κοστολόγια τους; 

Δεύτερον: Με ποια κριτήρια γίνονται οι αναθέσεις και σε ποιες
εταιρείες έχουν ανατεθεί; Γιατί δεν αξιοποιείται πλήρως το έµ-
ψυχο δυναµικό και η υλικοτεχνική υποδοµή της «ΕΡΤ ΑΕ»;

Τρίτον: Ποια είναι η αναλογία νεοπροσληφθέντων και παλαι-
ότερων εργαζόµενων δηµοσιογράφων στην ΕΡΤ που υπέγραψαν
συµβάσεις από 1-1-2011 και ποια είναι η πορεία των ενστάσεων
που υπεβλήθησαν εναντίον της διαδικασίας;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ερω-

τώντα Βουλευτή, κ. Κεδίκογλου.
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού και Τουρισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, χαίροµαι για την ερώτηση που θέ-

σατε για το θέµα της ΕΡΤ. Πρέπει, όµως, να σας πω ότι οι ερω-
τήσεις είναι πολλές. Και στον πρόλογο των ερωτήσεων, αν τον
διαβάσετε καλά, υπάρχουν επίσης κρυµµένες πολλές ερωτήσεις,
πράγµα που σηµαίνει ότι είναι πολύ δύσκολο κανείς να απαντήσει
σε όλα αυτά µέσα στο χρόνο που µας δίνεται. Πιστεύω ότι µελ-
λοντικά θα δοθεί η ευκαιρία στη Βουλή, είτε µε δική σας είτε µε
δική µας πρωτοβουλία, να µιλήσουµε πολύ πιο διεξοδικά για το
θέµα της ΕΡΤ. 

Πάντως, πρέπει να σας πω ότι αναγνωρίζω το ενδιαφέρον σας
για τη δηµόσια τηλεόραση. Ξέρω ότι έχετε δουλέψει εκεί. Επο-
µένως, έχετε ταυτιστεί, χωρίς καµµία αµφιβολία, µε την προσπά-
θεια για µία καλύτερη ΕΡΤ. 

Πάµε στις ερωτήσεις σας αυτές καθαυτές. Ρωτάτε ποια η ανα-
λογία εσωτερικών και εξωτερικών µεικτών παραγωγών της ΕΡΤ.
Η αναλογία αυτή, όπως µου δίδεται από την ΕΡΤ, λέει ότι οι εξω-
τερικές παραγωγές σε ώρες προγράµµατος καταλαµβάνουν εξα-
κόσιες τριάντα επτά ώρες, ενώ οι εσωτερικές παραγωγές, σε
ώρες επίσης προγράµµατος, καταλαµβάνουν δύο χιλιάδες δε-
καοκτώ ώρες. 

Σε άλλη ερώτησή σας ρωτάτε ποια είναι τα αναλυτικά κοστο-
λόγιά τους. Θέλω να σας πω ότι απ’ όταν αναλάβαµε την Κυβέρ-
νηση, αλλά και τελευταία όσον αφορά την ΕΡΤ έχουµε πει -και
το κάνουµε πράξη- να υπάρχει διαφάνεια και ανάρτηση στην
ιστοσελίδα της ΕΡΤ στο διαδίκτυο για όλα τα κοστολόγια και
ακόµα περισσότερο για όλες τις αποφάσεις του Διοικητικού Συµ-
βουλίου της ΕΡΤ. Εποµένως, σας παραπέµπω εκεί, όχι µόνο
εσάς, αλλά κάθε Έλληνα πολίτη. Αυτό γίνεται για πρώτη φορά
και είναι µέσα στο πλαίσιο της διαφάνειας, χωρίς καµµία αµφι-
βολία. 

Με ρωτάτε µε ποια κριτήρια γίνονται οι αναθέσεις και σε ποιες
εταιρείες έχουν ανατεθεί. Θα σας καταθέσω τον κανονισµό για
την προµήθεια του ραδιοφωνικού και τηλεοπτικού προγράµµα-
τος που έχει ψηφιστεί και ισχύει και ο οποίος είναι αρκετές σελί-
δες. Είναι λίγο δύσκολο να σας τον διαβάσω και γι’ αυτό σας τον
καταθέτω. Νοµίζω ότι αυτό θα σας διευκολύνει πολύ.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτισµού και
Τουρισµού κ. Τηλέµαχος Χυτήρης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ρωτάτε, επίσης, γιατί δεν αξιοποιούνται πλήρως το έµψυχο δυ-
ναµικό και η υλικοτεχνική υποδοµή της ΕΡΤ. Πρέπει να σας πω
ότι ο στόχος µας είναι αυτός, δηλαδή όλο το δυναµικό της ΕΡΤ
να αξιοποιηθεί. Δεν είναι πάντα εύκολο στην ΕΡΤ και µάλιστα
στην ΕΡΤ την οποία παραλάβαµε, η οποία είχε πολλές αµαρτίες
και τις γνωρίζετε, να γίνουν όλα και γρήγορα. Όµως, αυτός ο
στόχος παραµένει και θέλω να σας πω ότι αφού κλείσει αυτό το
διάστηµα, αυτή η σεζόν όσον αφορά τα τηλεοπτικά, θα γίνουν
πολύ περισσότερα στην ΕΡΤ µε την αρχή της νέας περιόδου, δη-
λαδή από το Σεπτέµβρη και µετά.

Με ρωτάτε επίσης –είµαι πολύ σύντοµος και γρήγορος, διότι
δεν γίνεται διαφορετικά- ποια είναι η αναλογία νεοπροσληφθέν-
των και παλαιοτέρων δηµοσιογράφων που υπέγραψαν συµβά-
σεις από 1.1.2011. Σ’ αυτό έχω να σας απαντήσω ότι οι
δηµοσιογράφοι που έχει η ΕΡΤ είναι οκτακόσιοι ογδόντα οκτώ,
εκ των οποίων οι επτακόσιοι σαράντα οκτώ, δηλαδή ποσοστό
82%, είναι εργαζόµενοι µε σύµβαση εργασίας αορίστου χρόνου
και οι εκατόν σαράντα, δηλαδή ένα ποσοστό 18%, υπηρετούν µε
συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου. Είναι αυτοί στους οποί-
ους αναφέρεστε στην ερώτησή σας. 

Ρωτάτε ποια είναι η πορεία των ενστάσεων που υπεβλήθησαν.
Πρέπει να σας πω ότι από τον κανονισµό της ΕΡΤ δεν προβλέ-
πονται ενστάσεις, αλλά γίνεται έλεγχος και όποιος από τους εν-
διαφερόµενους απευθυνθεί στην ΕΡΤ παίρνει απάντηση γιατί και
πώς για οποιαδήποτε περίπτωση του διαγωνισµού. Αυτό έχει
γίνει και µπορεί να γίνει ακόµα και τώρα για όποιον ενδιαφέρεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επιφυλάσσοµαι να πούµε περισσότερα στη δευτερολογία,
γιατί ήδη «ξόδεψα» το διπλό χρόνο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Κεδίκογλου για δύο

λεπτά. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, να σας ανταποδώσω τα παρόµοια

αισθήµατα. Πιστεύω ότι και εσείς ενδιαφέρεστε για το καλό της
δηµόσιας τηλεόρασης. Φοβάµαι, όµως, ότι σας παραπλανούν.

Πρώτον, οι απαντήσεις που σας έδωσαν σήµερα δεν είναι στην
ουσία των ερωτήσεων. Δηλαδή, το να λες πόσες ώρες προγράµ-
µατος έχουν οι ιδιωτικές παραγωγές, οι εξωτερικές και οι εσω-
τερικές παραγωγές της ΕΡΤ δεν λέει τίποτα.

Έπρεπε να λέει πόσο στοιχίζουν οι εξωτερικές παραγωγές, σε
σύγκριση µε το πόσο στοιχίζουν οι εσωτερικές παραγωγές της
ΕΡΤ. Εκεί, θα δείτε ότι η αναλογία 1 προς 3 που µου παρουσιά-
σατε από πλευράς ωρών αντιστρέφεται και είναι τριπλάσιο το κό-
στος των εξωτερικών παραγωγών, παρ’ ότι καλύπτουν το 1/3 του
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χρόνου των εσωτερικών παραγωγών.
Για τις προσλήψεις σας έδωσαν το συνολικό αριθµό. Μιλάω

για τους νεοπροσληφθέντες, για τον τελευταίο διαγωνισµό. Δεν
ήταν χίλια άτοµα. Η διαδικασία ενστάσεων να είναι µέσω απαν-
τήσεων; Και εάν κάποιος που κάνει ένσταση δεν κρίνει ικανοποι-
ητική την απάντηση, κύριε Υπουργέ, πού µπορεί να απευθυνθεί;
Υπάρχει δίκιο σε αυτές τις περιπτώσεις; 

Τα κριτήρια του Κανονισµού για την επιλογή των εκποµπών,
ειλικρινά δεν τα καταλαβαίνω και επειδή υπάρχει µία πολύ κακή
παράδοση, διακοµµατικά πολύ κακή παράδοση στην ΕΡΤ, πρέπει
κάποτε για το καλό της δηµόσιας τηλεόρασης όλα αυτά να τε-
λειώσουν. 

Για τα κοστολόγια, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι είναι αστεία
τα κοστολόγια που εµφανίζονται. Ξέρετε και εσείς από τηλεό-
ραση, ξέρω και εγώ παραπάνω γι’ αυτό έχω και την αδυναµία στη
δηµόσια τηλεόραση. Εκεί έµαθα τηλεόραση και αντίθετα µε πολ-
λούς άλλους, εξακολουθώ να σέβοµαι τις εµπειρίες µου σ’
αυτήν. Δεν γίνεται να λες κοστολόγιο «τόσο» για κάµεραµεν
χωρίς να επεξηγείς, αν θα είναι µονοκάµερο, δικάµερο, τρικά-
µερο, τετρακάµερο. Αλλάζουµε πολύ τα δεδοµένα. 

Θα σταχυολογήσω, όµως, ορισµένες περιπτώσεις που πρέπει
να εξετάσετε, κύριε Υπουργέ. Υπάρχει ένα θάλαµος µοντάζ τε-
λευταίας τεχνολογίας, non linear editing, µη αναλογικού µοντάζ,
στην ΕΤ1 στην Κατεχάκη. Δεν λειτουργεί επί τρία χρόνια αυτός
ο υπερσύγχρονος θάλαµος µοντάζ, γιατί ο µοναδικός µοντέρ
που υπήρχε και το χειριζόταν µετατέθηκε στην ψηφιακή τηλεό-
ραση και στη συνέχεια, όπως πάρα πολλοί της ψηφιακής τηλεό-
ρασης -και είναι ενδιαφέρον να κοιτάξετε γιατί- απολύθηκε. Ίσως
επειδή η ψηφιακή τηλεόραση στελεχώθηκε επί κυβερνήσεως της
Νέας Δηµοκρατίας και αυτό θεωρήθηκε έγκληµα καθοσιώσεως
από ορισµένους. 

Από τις νέες εξωτερικές παραγωγές το ξέρετε ότι το 20% πε-
ρίπου είναι τεχνικώς ακατάλληλες από καλή λήψη µε φθηνές κά-
µαρες και κακό µοντάζ; Ξέρετε, επίσης, ότι πολλοί από τους
δηµοσιογράφους, που επελέγησαν πρόσφατα και µάλιστα έχουν
και καλές συµβάσεις, κάθονται και πληρώνονται, γιατί δεν υπάρ-
χουν ακόµα οι αντίστοιχες παραγωγές; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα λίγο την κατανόησή σας, κυρία Πρόεδρε. 
Οι ελληνικές ταινίες, που προβάλλονται από τα τρία κανάλια

της δηµόσιας τηλεόρασης, είναι κακής ποιότητας και δεν θα
έπρεπε να µεταδίδονται. Η εταιρεία που υποτιτλίζει το ξένο πρό-
γραµµα παραδίδει άθλια δουλειά. Υπάρχει έλλειψη στρατηγικού
σχεδίου σε ό,τι αφορά την ψηφιακή µετάβαση και εν όψει του
νοµοσχεδίου που ετοιµάζετε, κύριε Υπουργέ, θα χαρώ πάρα
πολύ να συνεργαστούµε.

Υπάρχουν, όµως, και επώνυµες καταγγελίες, κύριε Υπουργέ,
που έχουν απευθυνθεί και προσωπικά σε εσάς και το «αλίευσα»
στο διαδίκτυο. Υπάρχει συγκεκριµένος άνθρωπος, ο οποίος είναι
ο δηµιουργός µιας εκποµπής που ονοµάζεται το «Απουσιολόγιο
του χρόνου» και κάνει τροµακτικές καταγγελίες. Ευθέως λέει ότι
το κοστολόγιο που παρουσιάστηκε στην ΕΡΤ και εγκρίθηκε δεν
έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Λέει ότι η εταιρεία την
οποία καταγγέλλει και η οποία πήρε την εκποµπή από την ΕΡΤ,
δήλωνε προσωπικό το οποίο δεν χρησιµοποιούσε, δήλωνε ψευδή
εξοπλισµό και µεταφορικά µέσα, εξαιτίας του επιπλέον προσω-
πικού, υπερτιµολογούσε δαπάνες. Αυτά έχουν απαντηθεί; Έχει
απευθυνθεί η ερώτηση και σε εσάς προσωπικά, κύριε Υπουργέ. 

Να σας κάνω και µερικές προσωπικές ερωτήσεις. Πώς γίνεται
µία εκποµπή που λέγεται «Κυριακή στο Μουσείο» να στοιχίζει
πάνω από 17.000 ευρώ το επεισόδιο; Είναι γυρίσµατα σε ένα
µουσείο. Σαν άνθρωπος της τηλεόρασης θα ήθελα πολύ να µάθω
το αναλυτικό κοστολόγιο. Πώς γίνεται να εγκρίνεται εκποµπή
πεντάλεπτη, δεκαέξι επεισοδίων - «360 µοίρες» λέγεται- χωρίς
την απόφαση να υπάρχει καµµία αναφορά ποσού; 

Τέλος, υπάρχει µία ψηφιακή εκποµπή που κοστίζει πάνω από
16.000 ευρώ το επεισόδιο, η οποία ενώ θα µπορούσε κάλλιστα
να εγγράφεται στα στούντιο της ΕΡΤ, έχει δοθεί σε ένα από τα
πιο ακριβά στούντιο από πλευράς κόστους στην ελληνική αγορά.
Δεν θα το αναφέρω, για να µην διαφηµίσω, αλλά θα ήθελα να

µάθω γιατί επελέγη µία τόσο δαπανηρή λύση. Σύµφωνα µε τα
στοιχεία που έχω, στις εγκαταστάσεις της ΕΡΤ στην Κατεχάκη –
Μεσογείων 136, την ξέρετε τη διεύθυνση- υπάρχουν όλα τα απα-
ραίτητα για να γίνει εκεί το γύρισµα. Η δικαιολογία που
προτάσσεται, χωρίς όµως να το λένε ευθέως, είναι ότι µπορεί να
έχουν χορηγό. 

Και να έχουν χορηγό, κύριε Υπουργέ, το να γυριστεί στις εγ-
καταστάσεις της ΕΡΤ από το δυναµικό της ΕΡΤ, στο οποίο έχετε
µεγάλη εκτίµηση και το ξέρω γιατί σας άκουσα στο συνέδριο της
ΠΟΣΠΕΡΤ…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε. Έχετε
πάρει το διπλάσιο χρόνο από αυτόν που δικαιούστε.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Να µη συνεχιστεί αυτή η πρακτική.
Απεργούσαν σήµερα πάλι οι εργαζόµενοι της ΕΡΤ καταγγέλλον-
τας µία προσπάθεια απαξίωσης και συρρίκνωσης της δηµόσιας
τηλεόρασης. Πιστεύω ότι ούτε εσείς θέλετε αυτό να συµβεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κε-

δίκογλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού και Τουρισµού): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, επειδή κόπτε-
σθε για τα οικονοµικά της ΕΡΤ, θα πρέπει να ξέρετε ότι
υπάρχουν πορίσµατα για την περασµένη περίοδο όσον αφορά
τα οικονοµικά και τη διαχείριση των οικονοµικών επί Νέας Δηµο-
κρατίας. Τα πορίσµατα αυτά είναι στη δικαιοσύνη και πρόσφατα
έχει ανακοινωθεί ότι πρόκειται για κακουργήµατα. Αυτό έχει µε-
γάλη σηµασία. Πρέπει να το πούµε.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Τώρα τι συµβαίνει…
ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού και Τουρισµού): Από εκεί και πέρα, τα οικονοµικά της ΕΡΤ
και οι σπατάλες που γίνονταν, δεν γίνονται πλέον. Γι’ αυτό να
είστε πλέον σίγουρος. 

Τα διάφορα επιµέρους που µου λέτε ή που αναγράφονται θα
εξεταστούν χωρίς καµµία αµφιβολία, γιατί ξέρω ότι εσείς τα λέτε
µε καλή πρόθεση. Όµως, πρέπει να σας πω ταυτόχρονα ότι η
ΕΡΤ, η δηµόσια τηλεόραση, έχει βρεθεί ξαφνικά στο µάτι του κυ-
κλώνα. Δηλαδή, κατηγορείται για οτιδήποτε από οποιαδήποτε
πλευρά για διαφόρους λόγους. 

Αυτό που επιδιώκουµε εµείς είναι να υπάρξει µία ανόρθωση
του κύρους της δηµόσιας τηλεόρασης και πραγµατικά, θα συ-
νεργαστούµε σε αυτό -είµαι σίγουρος- διότι αποσκοπούµε στον
ίδιο στόχο και αυτό έχει σηµασία. Και θέλω να σας πω µε όση
δύναµη διαθέτω, σε σχέση µε την δηµόσια τηλεόραση πρέπει να
υπηρετείται µε διαφάνεια, ότι όπου παρουσιαστεί οποιαδήποτε
παρανοµία που έχει σχέση µε τα οικονοµικά, τότε εκεί εγώ προ-
σωπικά θα είµαι αµείλικτος.

Από εκεί και πέρα, έχω εµπιστοσύνη στους εργαζόµενους της
ΕΡΤ. Αυτή η εµπιστοσύνη, όµως, πρέπει να ανανεώνεται κάθε
ηµέρα στις πράξεις και στο πρόγραµµα της ΕΡΤ και στην όλη
διαχείριση της δηµόσιας τηλεόρασης. 

Μιλάτε για διάφορες παραγωγές ασφαλώς. Είναι φυσικό οι
παραγωγές που δίνονται έξω να είναι ακριβότερες από τις πα-
ραγωγές που είναι µέσα. Ο στόχος είναι να γίνονται περισσότε-
ρες εσωτερικές παραγωγές, όπως και παλαιότερα. Θέλω να σας
πω ότι δεν δίνονται ποτέ δύο εκποµπές σε µία εταιρεία, αλλά µία
εκποµπή ανά εταιρεία πάντα και αυτό είναι κάτι το οποίο έχει τη
σηµασία του, όπως αντιλαµβάνεσθε. 

Τελειώνοντας, εγώ θέλω να γίνεται δηµιουργική κριτική, όπως
αυτή που εσείς κάνετε απέναντι στην ΕΡΤ, και θέλω να επανέλ-
θετε στην περίπτωση που δεν είστε ικανοποιηµένος από τις
απαντήσεις αυτές. Δεν έχω τον παραµικρό ενδοιασµό να είµαι
ξανά εδώ και να µιλήσουµε για την ΕΡΤ και µάλιστα όχι µόνο για
ερώτηση, αλλά πολύ περισσότερο.

Και αν µε ρωτάτε εάν είµαι ευχαριστηµένος, να σας πω, γίνεται
µία προσπάθεια και η προσπάθεια αυτή πολλές φορές είναι επί-
πονη και γίνεται σε µία περίοδο κρίσης που έχει και αυτό τη ση-
µασία του και σε µία περίοδο περιστολής και των µισθών των
εργαζοµένων εκεί, αλλά και γενικότερα περιστολής των οικονο-
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µικών, η οποία είναι σωστή, κατά την άποψή µου. Και θα σας
έλεγα ότι γίνεται και ένα business plan, ένας σχεδιασµός, ο
οποίος θα οδηγεί την ΕΡΤ µέχρι το 2015, και σε αυτό θα ήθελα
πραγµατικά και τη δική σας συµβολή που είµαι σίγουρος ότι θα
την δώσετε. Διότι, όλοι µας εδώ στη Βουλή πρέπει να είµαστε
υπέρ της δηµόσιας τηλεόρασης, χωρίς να αγνοούµε όλα τ’ άλλα.
Ειδικότερα όµως πρέπει να στηρίζουµε τη δηµόσια τηλεόραση
που έχει ένα πολύ σπουδαίο ρόλο να παίξει και παίζει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Ανα-

πληρωτή Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, τον κ. Χυτήρη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δεκαπέντε
µαθητές και µαθήτριες, δύο εκπαιδευτικοί και έντεκα γονείς από
το 2ο Πειραµατικό Σχολείο Πανεπιστηµίου Αιγαίου. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Βρίσκονται στην Αίθουσα οι Βουλευτές και οι αρµόδιοι Υπουρ-
γοί, γιατί έχουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο. Είστε σε µια συνε-
δρίαση κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Τώρα θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 868/10-5-2011 επίκαιρη
ερώτηση του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου προς
τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την κατά-
χωση του Βωµού των Δώδεκα Θεών και του Ελέους, τη συνέχιση
των έργων στη γραµµή ΗΣΑΠ στο Θησείο. 

Στον ερωτώντα Βουλευτή κ. Βαΐτση Αποστολάτο θα απαντήσει
ο Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Χυτή-
ρης. 

Κύριε Αποστολάτο, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, για να πα-
ρουσιάσετε την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, για να µας καταλαβαίνουν αυτοί που µας
ακούνε, παρ’ όλο που έχει γραφτεί πολύ στον Τύπο, στις αρχές
του Φλεβάρη του 2011, δηλαδή πριν τρεις µήνες, κατά τη διάρ-
κεια εργασιών ανακαίνισης της γραµµής του ΗΣΑΠ στο Θησείο,
µεταξύ στοάς Αττάλου και αυτού, πάνω στις γραµµές του µετρό,
στο σηµείο δηλαδή συγκεκριµένα που οι γραµµές διέσχιζαν την
Αρχαία Αγορά παράλληλα µε την οδό Αδριανού, εντοπίστηκε
από τους αρχαιολόγους µας ένα εύρηµα υψίστης ιστορικής και
πολιτιστικής αξίας και σηµασίας. Είναι ο Βωµός των Δώδεκα
Θεών και του Ελέους -του «Ελέους» γιατί εκεί κατέφευγαν οι ικέ-
τες- γεγονός που χαρακτηρίστηκε από τους ειδήµονες ως µια
από τις σηµαντικότερες αρχαιολογικές ανακαλύψεις των τελευ-
ταίων ετών, σίγουρα για τη χρονιά τούτη η µεγαλύτερη. 

Για την ιστορία, επίσης, αναφέρω ότι ο Βωµός αυτός στην Αρ-
χαία Αγορά των Αθηνών είναι από τα αρχαιότερα µνηµεία από
τους χρόνους της τυραννίας των Πεισιστρατιδών. Κατασκευά-
στηκε από τον εγγονό του Πεισιστράτου, τον Πεισίστρατο το νε-
ότερο, καθιερώθηκε ως το ιερό κέντρο της πόλης των αρχαίων
Αθηνών και έκτοτε αποτέλεσε το ηθικό, το θρησκευτικό, αλλά και
το πολιτικό κέντρο της πόλης. Ήταν ένα είδος πλατείας Συντάγ-
µατος ως προς τη µέτρηση αποστάσεων σε στάδια, όπως λέµε
χιλιόµετρα σήµερα, ένα είδος Αρείου Πάγου. Και µάλιστα, όντας
στη συµβολή των κεντρικών οδών της αρχαίας Αθήνας λίγο πριν
ξεκινήσει η Ιερά Οδός, λειτούργησε ως το «σηµείο µηδέν» της
πόλης και της χαρτογράφησης, από το οποίο µετρούνταν όλες
οι αποστάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω τη µεγαθυµία σας, κυρία Πρόεδρε.
Παράλληλα, έχοντας µεγάλη θρησκευτική σηµασία, αποτέ-

λεσε ουσιαστικά ίσως το πρώτο θεσµοθετηµένο άσυλο, στο
οποίο κατέφευγαν οι ικέτες και οι ικέτιδες και όπου κανείς δεν
τολµούσε να τους αγγίξει. Σήµερα µιλάµε για έναν οµφαλό της
γης που οι άνθρωποι όρισαν, οι Αθηναίοι πολίτες, και µάλιστα
στο Θησείο, στην Αθήνα και όχι στους Δελφούς από το Δία. 

Η εναλλακτική λύση κατά τη γνώµη µας, είναι ένα κλικ δεξιά ή
αριστερά, εσείς επιλέγετε. Αυτό βέβαια σηµαίνει ότι θα αλλά-
ξουµε το στίγµα κατά τι, αν θέλουµε αν το κάνουµε εύκολα και
γρήγορα, αλλά και πάλι ο µάρτυρας Βωµός θα είναι εκεί δίπλα
στη θέση του έστω, όχι πάντως εξαφανισµένος. Από όλα τούτα,
αλλά και από τις βεβαιώσεις των αρχαιολόγων για το 100% του
ασφαλούς της ανακάλυψης ως προς την ιστορική της ταυτοποί-
ηση είναι προφανής και σαφώς αντιληπτή η αρχαιολογική σηµα-
σία του Βωµού για την πρώιµη ιστορία της αγοράς των Αθηνών. 

Παρ’ όλες αυτές τις επισηµάνσεις, ο ΗΣΑΠ µε τη σιωπηρή συγ-
κατάθεση βεβαίως και αρµοδίων φορέων, αποφάσισε την εσπευ-
σµένη κατάχωση του Βωµού για να τον ανακαλύψουν ξανά στο
µέλλον µε τη συνέχιση των έργων. 

Ωστόσο, οι όποιες απόπειρες κατάχωσης έχουν γίνει ως σή-
µερα έχουν αποτραπεί από την άµεση κινητοποίηση και παρέµ-
βαση εκατοντάδων ευαισθητοποιηµένων πολιτών, ενώ αυτή την
ώρα η υπόθεση έχει εξελιχθεί σε πλήρη σύγχυση αντικρουόµε-
νων δικαστικών αποφάσεων, µε τελευταία εκείνη περί προσωρι-
νής παύσης των εργασιών κατάχωσης του Βωµού µέχρι τον
Αύγουστο, οπότε και θα γίνει η εκδίκαση των ασφαλιστικών µέ-
τρων. 

Κλείνω λέγοντας ότι η προσωρινή αυτή απόφαση σε καµµία
περίπτωση δεν εξασφαλίζει την τύχη του Βωµού και των άλλων
αρχαιολογικών ευρηµάτων που βρίσκονται στη γραµµή αυτή. 

Σας ρωτώ µε ποιον τρόπο και πότε ακριβώς θα αποτρέψετε
κάθε πιθανότητα κατάχωσης τέτοιου µνηµείου και στη συνέχεια,
τι µέτρα θα λάβετε για την ανάδειξη και την αξιοποίηση ενός τέ-
τοιου, ανεκτίµητης αξίας αρχαιολογικού ευρήµατος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Απο-

στολάτο. 
Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού κ. Χυτήρης. 
ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού και Τουρισµού): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς αναγνωρίζω
την ευαισθησία σας για το θέµα για το οποίο µε ρωτάτε. 

Επίσης, θέλω να σας συγχαρώ για τις γνώσεις σας γύρω από
το συγκεκριµένο µνηµείο, στο οποίο αναφέρεστε. Όµως θα σας
έλεγα ότι αυτά τα αρχαία εκεί, ο αρχαίος Βωµός κ.λπ. είναι γνω-
στός -δεν ανακαλύφθηκε τώρα- από πολλά χρόνια πριν, από τον
περασµένο ακόµη αιώνα, και τη δεκαετία του ‘30, από την Αµε-
ρικάνικη Σχολή Κλασικών Σπουδών που είχε βρει τι υπάρχει εκεί.
Εποµένως, οι δικοί µας αρχαιολόγοι γνώριζαν τα πάντα για το
σηµείο αυτό. 

Πρέπει να σας πω ότι αυτή η πρακτική η οποία χρησιµοποι-
ήθηκε, δεν χρησιµοποιείται για πρώτη φορά. Είναι µία πρακτική
την οποία αποφασίζουν οι αρχαιολόγοι, τα αρµόδια όργανα, προ-
κειµένου όχι να καταστραφεί, αλλά να διατηρηθεί το µνηµείο
αυτό. Βεβαίως, είναι πολύ σωστό το ότι κάποια στιγµή πρέπει να
έρθει στην επιφάνεια, αλλά πρέπει να έρθει όπως πρέπει. Και
όσον αφορά το συγκεκριµένο θέµα, το οποίο αναφέρετε, γνωρί-
ζετε πολύ καλά ότι περνούν οι γραµµές του ΗΣΑΠ από εκεί και
αυτό το οποίο προγραµµατίζεται είναι το να γίνει υπογειοποίηση
των γραµµών αυτών, εις τρόπον ώστε να αναδειχθούν τα αρχαία
όπως πρέπει πραγµατικά να αναδειχθούν, στο κοµµάτι στο οποίο
βρίσκονται κι όχι στη µεταφορά τους από εκεί που βρίσκονται.
Κι αυτό έχει τη σηµασία του. 

Όλο τούτο έγινε µετά από αποφάσεις από τους ίδιους τους
αρχαιολόγους αλλά και από το ΚΑΣ, προκειµένου να διατηρη-
θούν τα µνηµεία αυτά για όσο καιρό ακόµη βρίσκονται όχι στην
επιφάνεια αλλά στην κατάχωση. 

Από εκεί και πέρα, η λήψη των οριστικών µέτρων, αν γινόταν
τώρα µε κάποιον διαφορετικό τρόπο, νοµίζω ότι δεν θα ήταν
υπέρ των µνηµείων. Θα ήταν κατά των µνηµείων και ταυτόχρονα
θα δηµιουργούσε µία ιστορία στην πόλη και στις γραµµές του
ΗΣΑΠ και θα ήταν πολύ δύσκολη η κατάσταση όσον αφορά τη
λειτουργία των συγκοινωνιών στην Αθήνα, που είναι ούτως ή
άλλως επιβαρηµένη. 

Κύριε Αποστολάτε, θα ήθελα να σας πω ότι ακριβώς επειδή
ζούµε σ’ έναν τόπο –κι είναι ευτυχές αυτό το γεγονός- µε ιστορία
µεγάλη, έχουµε διάφορες δυσκολίες κατά καιρούς όσον αφορά
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και την ανακάλυψη και την προβολή των µνηµείων που ακόµα
σπιθαµή προς σπιθαµή βρίσκονται όχι µόνο στην αττική γη αλλά,
θα έλεγα, και σε άλλα σηµεία της χώρας µας. Πιστεύω ότι µε
έναν κατάλληλο προγραµµατισµό αυτά τα µνηµεία θα µπορού-
σαν να έρθουν στην επιφάνεια, πράγµα που το θέλουµε όλοι µας,
χωρίς καµµία αµφιβολία, γιατί θα βοηθούσαν κι εµάς τους ίδιους
αλλά και τους τουρίστες και, γενικότερα, το ενδιαφέρον το οποίο
υπάρχει για την Ελλάδα, την ιστορία και τα αρχαία της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Ανα-
πληρωτή Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Χυτήρη. 

Το λόγο έχει ο κ. Αποστολάτος για τρία λεπτά. 
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ Πολιτισµού, κύριε ποιητά και πολιτικέ, ειλικρινά

αντιλαµβάνοµαι το δύσκολον του θέµατος, όπως αντιλαµβάνεστε
το σηµαίνον και τη σηµειωτική, στην οποία αναφέροµαι. 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά πως ό,τι δεν βλέπουµε το ξεχνάµε.
Εγώ αυτό το έχω στην καθηµερινή µου φιλοσοφία και ως για-
τρός. 

Με υποχρεώνετε δε να καταθέσω κάτι που αυτοί που µε ξέ-
ρουν γνωρίζουν. Έχω σπουδάσει Αρχαιολογία, γνωρίζω την ανα-
κάλυψη αυτή, δεν είµαστε οι Αµερικανοί αρχαιολόγοι, η αµερικα-
νική σχολή που ανακάλυψε, είµαστε οι Έλληνες. Και εµείς εδώ
ως πολιτικοί σήµερα πάµε να διαφυλάξουµε, σίγουρα όχι αισθη-
τικά το κάλλιστον, το ωραιότερο γλυπτό στην αγορά, αλλά το
βωµό, στον οποίο ίσως πρέπει να προστρέξουµε όλοι, της συµ-
πόνιας, του ελέους, του compassion που οι Βουδιστές λένε,
εµείς ως Έλληνες. Και εγώ ξέρετε προς αποφυγήν παρεξηγή-
σεων, ως χριστιανός ορθόδοξος, βαπτισµένος, µυρωµένος, σας
λέω ότι µπορεί να µην πρόκειται πραγµατικά για κάτι το κατα-
πληκτικό ως αισθητικό µαρµάρινο αποτέλεσµα γλύπτου, πρόκει-
ται όµως για ένα µείζον έργον από άποψη, όπως είπα, σηµασιο-
λογίας ιστορικής. 

Με το σηµαίνον, του σηµείου ενάρξεως του δείκτη αυτής καθ’
εαυτής της µέτρησης, στο οποίο βασίζονταν τα πάντα και άλλο
τεκµήριο τέτοιο στον κόσµο δεν υπάρχει -εγώ προσωπικά δεν
ξέρω- είναι ένα σηµείο µηδέν και το όλον της απαρχής του δυτι-
κού πολιτισµού και επέκεινα. Αφήστε δε -και δεν χαριτολογώ-
που µπορεί να αποδειχθεί όλον για εσάς διατρανώνοντας και δω-
ρίζοντάς σας µία καλή θέση στην ιστορία, η διάσωση αυτού που
οφείλετε να πετύχετε παρά το δύσκολο –το καταλαβαίνω το δύ-
σκολο, καταλαβαίνω ότι είναι µία πόλη που έχει πρόβληµα συγ-
κοινωνιακό- δεν θα λυθεί. Όλος ο σταθµός από την Οµόνοια στο
Θησείο, στο Μοναστηράκι εκεί είναι υπόγειος. Μπορεί να γίνει
και εκεί. Δεν µπορεί να γίνει τώρα, να κατεβαίνουν να µεταφέ-
ρονται, θα ταλαιπωρηθούν. Υπάρχει τρόπος να βρεθεί λύση. Δεν
θα το βρω εγώ, δεν είµαι αρµόδιος, δεν ξέρω. Απαιτείται, όµως,
πιστεύω δεύτερη σκέψη περισσότερο υπεύθυνη σε ό,τι αφορά
την κατάχωση αυτού του µνηµείου ορόσηµο για τον ελληνικό πο-
λιτισµό και την ιστορία του τόπου. 

Δηλαδή, θεωρώ απορίας άξιον ότι το Υπουργείο προσπαθεί να
απαλλαγεί τρόπον τινά, από αυτό που εν τοις πράγµασι πρέπει
να προστατεύσει. Είστε αρµόδιος για τη διαφύλαξη, την ανά-
δειξη και τη περαιτέρω προβολή κάθε τι του ελληνικού. Διεκδι-
κούµε τα «Ελγίνεια». Διεκδικούµε όλα αυτά που µας έχουν κλέψει
και πάµε να θάψουµε µε χαλίκι, µε αλουµίνιο και δεν ξέρω τι
άλλο, ό,τι πολυτιµότερο έχουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αντί να αποφασίσουµε, λοιπόν, την κατάχωση ενός τέτοιου
σπουδαίου ευρήµατος, νοµίζω ότι δεν διαφωνεί κανείς, ότι πρέ-
πει να βρούµε την ανάγκη της άµεσης ολοκλήρωσης των έργων
του ΗΣΑΠ υπέρ της καλύτερης λειτουργικότητας, µη ταλαιπω-
ρίας των πολιτών αφ’ ενός, αλλά και της υποστήριξης που οι ει-
δήµονες ξέρουν να ανατρέψουν τη µατιά µας πάνω στη
διαµορφούµενη τοπιογραφία των αρχαίων Αθηνών µέσα στα
όρια της σύγχρονης πόλης.

Αυτό, όµως, που δεν καταλαβαίνουµε, είναι το εξής οξύµωρο,
το γιατί δηλαδή ενώ έχουν κατατεθεί πολλές εναλλακτικές προ-
τάσεις απόλυτα εφαρµόσιµες –πιστέψτε µε- οικονοµικές και µη
χρονοβόρες για το πώς θα κατασκευαστεί η γραµµή του τρένου,

ώστε να σωθεί το πολύτιµο αυτό εύρηµα, αλλά και να µην εµπο-
δίζεται η µετακίνηση πολιτών µε το τρένο, γιατί δεν λαµβάνονται
υπ’ όψιν αυτές, µε αποτέλεσµα να εισερχόµαστε σε µία δαιδα-
λώδη διαδικασία αλλεπάλληλων δικαστικών αποφάσεων, αντι-
κρουόµενων πολλές φορές, να χάνουµε πολύτιµο χρόνο και αυτό
δεν λειτουργεί τελικά υπέρ κανενός. Γιατί πραγµατικά δεν πάµε
στην υπογειοποίηση ή την υπερύψωση της γραµµής; Και εγώ επι-
µένω και στη µεταφορά του Βωµού µε ένα τόξο που θα λέει:
«Ήταν εκεί». 

Για εµένα αυτό είναι δεύτερο θέµα ότι, δηλαδή, πέρα της µη
κατάχωσης του Βωµού οφείλουµε να µεριµνήσουµε για την από-
λυτη ανάδειξη και αξιοποίησή του. Ξέρετε πολύ καλά ότι Έλλην
σηµαίνει ο φέρων φως. Η απόφαση αυτή περί κατάχωσης και όλα
τα συναφή, σε όποιο αιτιολογικό και αν βασίζονται, οτιδήποτε και
αν επικαλούνται ως άλλοθι, στην ουσία κινούνται από το ελληνικό
φως προς το σκοτάδι. Εννοώ ότι όταν καλούµαστε να διαχειρι-
στούµε το παρελθόν µας, το σήµερα εν τέλει, είµαστε υποχρεω-
µένοι να το αντιµετωπίζουµε µε το σεβασµό και την αβροφρο-
σύνη που και εκείνο µας χαρίστηκε και που άρα του αρµόζει από-
λυτα. Ειδάλλως αποδεικνυόµαστε κατώτεροι του µεγαλείου του.
Δεν γίνεται δηλαδή να καυχιόµαστε ότι στην Ελλάδα βρίσκονται
οι ρίζες του δυτικού κόσµου, αν όχι του παγκόσµιου πολιτισµού
και την ίδια στιγµή να τις ξεριζώνουµε.

Πρέπει να το διαφυλάξουµε αυτό το ορόσηµο της ιστορικής
παρουσίας ως κόρη οφθαλµού και να το προβάλουµε µε κάθε
τρόπο, πάση θυσία και µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Ο Βωµός των Δώδεκα Θεών και του Ελέους είναι σύµβολο των
πολιτικών διαδικασιών που οδήγησαν στην αυτοθέσπιση των
Αθηναίων πολιτών, την άµεση δηµοκρατία και το ιστορικό φαινό-
µενο του Χρυσού Αιώνα. Είναι άρρηκτα συνδεδεµένος µε τον
Ιερό Βράχο, την Ακρόπολη, τον Άρειο Πάγο. 

Για την τύχη, λοιπόν, τέτοιου φωτεινότατου φάρου της πολιτι-
σµένης ανθρωπότητας, που φέρει πανανθρώπινα µηνύµατα,
οφείλουµε να είµαστε άκρως προσεκτικοί. Είναι υποχρέωση σε
µας, στα παιδιά, στον κόσµο ολόκληρο, στο παρόν και στο µέλ-
λον, υπέρ βωµών και εστιών και υπέρ πάντων αγώνων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Αποστολάτο. 
Καταλαβαίνετε ότι η ανοχή του Προεδρείου στο χρόνο είναι

γιατί έχουµε να κάνουµε µε πολιτισµό. Πιστεύω, όµως, ότι η επι-
στήµη και η πολιτική θα βρει τις εναλλακτικές λύσεις και για την
ανάδειξη του Βωµού και για τη βιώσιµη λειτουργία στην Αθήνα. 

Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού κ. Τηλέµαχος Χυτήρης. 

ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού και Τουρισµού): Κυρία Πρόεδρε, θα είµαι πολύ σύντοµος. 

Εάν το ερώτηµα είναι αν συµφωνώ µε τον κ. Αποστολάτο για
το εάν το µνηµείο αυτό θα έπρεπε να είναι στην επιφάνεια ή να
είναι κάτω από τη γη, θέλω να πω ότι είναι προφανές ότι αυτό
θέλουµε, κύριε Αποστολάτο: να είναι στην επιφάνεια και αυτό και
πολλά άλλα. Δεν το συζητάµε. 

Λέτε ότι ένα τέτοιο µνηµείο µπορεί να ξεχαστεί. Δεν θα ξεχα-
στεί. Θα έλεγα κάτι αρνητικότερο: ότι καµµία φορά εµείς οι σύγ-
χρονοι ξεχνάµε ακόµα και τα µνηµεία τα οποία φαίνονται και
αντιλαµβάνεστε τι εννοώ. 

Ακούστε παρακαλώ: Αυτή είναι µια µέθοδος, όπως είπα και
στην πρωτολογία µου, η οποία χρησιµοποιείται –έχει ξαναχρησι-
µοποιηθεί- είναι επιστηµονική και εξασφαλίζει –ο τρόπος µε τον
οποίο καλύπτεται- απολύτως το µνηµείο, τον αρχαίο αυτό Βωµό. 

Βεβαίως, όσον αφορά αυτό που είπατε, αναµένουµε τη µελέτη
για την υπογειοποίηση των γραµµών, διότι δεν θέλουµε και εµείς
να µένει αυτό το µνηµείο καταχωνιασµένο, όπως είναι. Θέλουµε,
βεβαίως, να διατηρηθεί και γι’ αυτό, όπως είπα, η επιστηµονική
µέθοδος που χρησιµοποιήθηκε είναι ασφαλής για την ακεραι-
ότητα και τη µεγαλύτερη δυνατή προστασία του µνηµείου αυτού. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι και εσείς έχετε σπουδάσει Αρχαιολογία,
όπως είπατε. Δεν το ήξερα. Είναι πραγµατικά µια γοητευτική επι-
στήµη, κυρίως όταν είσαι Έλληνας.

Αρχαιολόγοι ειδικότεροι ηµών δηλώνουν –και έχει γίνει απο-
δεκτό αυτό- ότι αποδεδειγµένα είναι η καλύτερη δυνατή ανα-
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στρέψιµη µέθοδος και η καλύτερη προστασία, όταν υπάρχει
αυτή η κατάχωση των µνηµείων. Επίσης, είναι σηµαντικό –και
πρέπει να κρατήσουµε- το ότι επιτρέπει ανά πάσα στιγµή την
αποκάλυψη των µνηµείων. 

Άρα είναι πραγµατικά στο χέρι µας να αλλάξουν από αυτό που
είναι σήµερα οι σιδηροδροµικές γραµµές του ηλεκτρικού µε την
καινούργια µελέτη, εις τρόπον ώστε να γίνουν και τα δύο ταυτό-
χρονα. Δηλαδή, και οι συγκοινωνίες να µπορέσουν να υπάρχουν
χωρίς κώλυµα και ταυτόχρονα να µπορεί να αναδειχθεί αυτό το
µνηµείο. 

Δεν έχει σηµασία για εµένα αν είναι µνηµείο πρώτης ή δεύτε-
ρης γραµµής, όπως γίνεται η κρίση από πολλούς. Εµάς, κύριε
Αποστολάτο, µας ενδιαφέρει ότι είναι µνηµείο της αρχαίας Ελ-
λάδας, µε την ιστορία, την οποία πολύ σωστά αναπτύξατε και µε
τον ρόλο που έπαιξε τότε. Εποµένως αυτό πρέπει να είναι κτήµα
όλων των Ελλήνων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, τον Ανα-

πληρωτή Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Χυτήρη. 
Η τέταρτη µε αριθµό 865/10-5-2011 επίκαιρη ερώτηση του

Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµη-
τρίου Παπαδηµούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
την πορεία των εσόδων, τη φορολογική µεταρρύθµιση και το
ύψος των επιπρόσθετων µέτρων, δεν συζητείται λόγω κωλύµα-
τος Υπουργού, και διαγράφεται. 

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δευτέρου Κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 853/9-5-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βου-

λευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλικής
Τσόνογλου-Βυλλιώτη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων, σχετικά µε την υλοποίηση του έργου παράκαµψης
των Θηβών, δεν συζητείται µετά από συνεννόηση Βουλευτού και
Υπουργού και διαγράφεται.

Συζητούµε τώρα τη δεύτερη µε αριθµό 867/10-5-2011 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου
Κόλλια προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε την κατάργηση και τη συγχώνευση σχο-
λικών µονάδων του Νοµού Κορινθίας.

Στον ερωτώντα Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνο Κόλλια θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων κ. Χριστοφιλοπούλου.

Έχετε το λόγο, κύριε Βουλευτά, κύριε Κόλλια, για δύο λεπτά,
για να παρουσιάσετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε,
αλλά, επειδή κι εσείς πιστεύετε ότι ο τοµέας της παιδείας είναι
εξίσου σηµαντικός, ελπίζω ότι θα φανείτε εξίσου γενναιόδωρη
και θα µου δώσετε λίγο χρόνο παραπάνω.

Κυρία Υπουργέ, από το Φεβρουάριο µέχρι σήµερα έχω κατα-
θέσει επτά ερωτήσεις και µία αναφορά. Οι απαντήσεις που πήρα
ήταν όλες πανοµοιότυπες. Δεν σας κρύβω ότι µεγαλύτερη έκ-
πληξη ένιωσα, όταν διαπίστωσα ότι τις ίδιες απαντήσεις είχατε
στείλει σχεδόν σε όλους τους Βουλευτές του Κοινοβουλίου που
είχαν ρωτήσει συγκεκριµένα για θέµατα, όπως και εγώ επίσης,
που αφορούσαν την κατάργηση ή τη συγχώνευση σχολείων στις
περιφέρειές µας.

Το χειρότερο, όµως, κυρία Υπουργέ, είναι ότι όλες τις απαν-
τήσεις τις δώσατε µετά τις 14-3-2011, όταν ήδη είχατε υπογρά-
ψει την απόφαση που εµφάνιζε τη λίστα µε τα σχολεία που
καταργούνται ή συγχωνεύονται. Και, βεβαίως, µε αυτή τη συµ-
περιφορά δηµιουργήσατε πρόβληµα σε όλους τους Βουλευτές,
οι οποίοι ρωτούσαν κατόπιν πληροφοριών, µιλούσαν για σχεδια-
σµό, µιλούσαν για προθέσεις, ενώ στην ουσία εσείς θα έπρεπε
να απαντάτε και να τους γνωρίζετε τι µέλλει γενέσθαι σε κάθε
ερώτηµα που αφορούσε τα σχολεία της περιφέρειάς τους.

Θα καταθέσω, κυρία Πρόεδρε, στα Πρακτικά ερωτήµατα και
απαντήσεις που είναι πανοµοιότυπες και αφορούν συναδέλφους
Βουλευτές, µεταξύ των οποίων ο κ. Αλευράς, ο κ. Χαρακόπου-
λος, ο κ. Νικολόπουλος, ο κ. Μακρυπίδης, ο κ. Κρεµαστινός κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα µου επιτρέψετε να πω, κυρία Υπουργέ, ότι αυτή η πρακτική
δεν συνιστά µόνο προσβολή απέναντι στους Βουλευτές, αλλά θα
έλεγα ότι υποβαθµίζει ή ακυρώνει ακόµα τη θεσµοθετηµένη δια-
δικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Το ίδιο κάνατε και µε τους δηµάρχους. Επισκέφθηκε υπηρε-
σιακούς παράγοντες, συνεργάτες σας στο Υπουργείο σας, ο Δή-
µαρχος Σικυωνίων, ένας άνθρωπος που έχει στην ευθύνη του
πάνω από τριάντα ορεινά χωριά, ο Διευθυντής του Γυµνασίου
Καλλιάνων και των λυκειακών τάξεων, ένας άνθρωπος που πραγ-
µατικά αγωνίζεται για να µάθει τα Ελληνόπουλα στην ορεινή Κο-
ρινθία γράµµατα και οι συνεργάτες σας, κυρία Υπουργέ, τους
έλεγαν άλλα αντ’ άλλων, τους κορόιδευαν. Ενώ ήξεραν ότι
υπήρχε απόφαση υπογεγραµµένη από εσάς, δεν έκαναν καµµία
αναφορά.

Λυπάµαι που θα σας το πω, αλλά είστε εκτεθειµένη πολλα-
πλώς, γιατί αποκρύψατε την απόφαση που πήρατε στις 14 Μαρ-
τίου, κατά σύµπτωση την αποκάλυψαν οι εκπαιδευτικοί στις 2
Μαΐου κι εσείς την αναρτήσατε στο Υπουργείο σας στις 6-5-2011.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Και ερωτώ: γιατί αυτό, κυρία Υπουργέ; Μήπως δεν θέλατε να

γίνει γνωστό, για να µην ξεσηκωθεί το πανελλήνιο ή µήπως έχετε
στις προθέσεις σας να αλλάξετε αυτή την απόφαση ή να την τρο-
ποποιήσετε -και αυτό είναι θετικό- γιατί αντίστοιχες τέτοιες βε-
βαιώσεις έχετε δώσει και σε άλλους συναδέλφους στο Κοινο-
βούλιο;

Όπως και να έχει το θέµα, κυρία Υπουργέ, οι ερωτήσεις µου
είναι συγκεκριµένες: Ποια σχολεία στο Νοµό Κορινθίας θα κα-
ταργηθούν, θα συγχωνευτούν ή θα υποβαθµιστούν; Υπήρξαν ει-
σηγήσεις από τους δηµάρχους και τις αρµόδιες επιτροπές; Αν
ναι, ποιες ήταν οι προτάσεις τους; Θα ισχύσει η υπουργική από-
φαση, το ΦΕΚ 440 ή υπάρχουν νεότερες µε αλλαγές; Έχουν δη-
µοσιευθεί σε ΦΕΚ και σε ποιο; Αναµένουµε κι άλλες;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κόλ-

λια.
Το λόγο έχει η Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων, η κ. Χριστοφιλοπούλου.
Κυρία Υπουργέ, µε αυτό το θέµα έχετε ασχοληθεί πάρα πολύ

και έχετε και τη γνώση και τα κριτήρια. Περιµένουµε την απάν-
τησή σας.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, εκπλήσσοµαι, αλλά την ίδια στιγµή µε ικα-
νοποιεί το γεγονός ότι κάνατε αυτή την ερώτηση, γιατί µου δί-
δετε την ευκαιρία να απαντήσω και από το Βήµα της Βουλής σε
κάτι, για το οποίο έχω δώσει διαβεβαίωση και προσωπικά εγώ
και η κ. Διαµαντοπούλου και στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και
παντού. 

Τίποτα δεν έγινε κρυφά. Όπως είπατε πολύ σωστά, στις 14 Φε-
βρουαρίου αναρτήθηκε στην ιστοσελίδα η απόφασή µας. Θέλω
να θυµίσω και σε σας και µέσα από σας και στους συναδέλφους,
οι οποίοι έχουν καταθέσει σχετικές ερωτήσεις, ότι ήδη από τις
25 Ιανουαρίου είχε ξεκινήσει ένας διάλογος. Ο διάλογος σε
πρώτη φάση κατέληξε. Εµείς πήραµε την απόφαση στις 14 Μαρ-
τίου –όπως ακριβώς µου είπατε- και την αναρτήσαµε στο διαδί-
κτυο. Δεν κρύψαµε, λοιπόν, τίποτα, ούτε κοροϊδέψαµε κανέναν.
Σας διαβεβαιώ γι’ αυτό. 

Βεβαίως, θέλω να κατανοήσετε και εσείς ότι όταν έχεις περί-
που δύο χιλιάδες σχολεία, τα οποία µπαίνουν σε µια διαδικασία
αναδιάρθρωσης, είναι πολύ φυσικό να υπάρξουν και επιµέρους
αστοχίες, κυρίως σε ό,τι αφορά τις υποδοµές ή την προσµέ-
τρηση του παράγοντα «ασφάλεια στις µετακινήσεις», κάτι για το
οποίο σε ορεινές περιοχές είναι σηµαντικό. 

Θα ήθελα να αναφέρω ιδιαίτερα και ένα παράδειγµα από το
Νοµό Κορινθίας, από το Παναρίτι. Το Γυµνάσιο στο Παναρίτι δεν
µπήκε ποτέ στις προτάσεις µας, παρ’ ότι έχει δεκατρία παιδιά και
αυτό δεν είναι το καλύτερο εκπαιδευτικά για τα παιδιά. Πέρα από
το οικονοµικό κόστος, δεν είναι καλό ένα σχολείο µε δεκατρία
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παιδάκια. Επειδή ακριβώς το Παναρίτι από το Ξυλόκαστρο απέ-
χει πάρα πολύ και ο δρόµος είναι µη ασφαλής, προκρίθηκε το
κριτήριο της ασφάλειας των µαθητών έναντι του κριτηρίου της
εκπαιδευτικής ωφελιµότητας ή της αξιοποίησης του ανθρώπινου
δυναµικού καλύτερα.

Άρα, κύριε συνάδελφε, θέλω να πω δύο λόγια για να ξεκαθα-
ρίσω τουλάχιστον στην πρωτοµιλία µου το πεδίο ως εξής: Μετά,
λοιπόν, τους δύο µήνες διεξοδικού διαλόγου και κλήσης και όλων
των δηµάρχων, πάρθηκε η απόφαση και βγήκε το ΦΕΚ. Το ΦΕΚ
εκ νέου αναρτήθηκε µέσω της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ», αλλά δεν είναι κάτι
διαφορετικό. Είχε αναρτηθεί –όπως και εσείς είπατε- ήδη στις 14
του µηνός. Είπαµε ευθαρσώς δύο-τρεις µέρες µετά –και µάλιστα
µε δήλωση της κ. Διαµαντοπούλου- ότι εµείς αυτά τα περίπου
χίλια εννιακόσια τόσα σχολεία θα τα δούµε ενδελεχώς. Καλέ-
σαµε και τους δεκατρείς περιφερειακούς διευθυντές και δώσαµε
εντολή και ξεκίνησε ο δεύτερος γύρος διαλόγου. 

Δεν ξέρω αυτό που µου είπατε. Με λυπεί ιδιαίτερα. Δεν κορόι-
δεψαν κανέναν οι συνεργάτες µας. Είδα και εγώ προσωπικά πολ-
λούς Βουλευτές από πολλούς νοµούς και άλλους τόσους
δηµάρχους. Νοµίζω όµως, ότι κοροϊδία δεν υπήρχε, διότι πράγ-
µατι επίκειται µία απόφαση διορθώσεων και ενδεχοµένως, σε πε-
ριπτώσεις όπου υπάρχουν προβλήµατα που αφορούν τον
υποδεχόµενο χώρο, τα σχολεία υποδοχής, εκεί εκτός από διορ-
θώσεις, µπορεί να πάµε και σε κάποιες αναστολές.

Αυτές οι περιπτώσεις, όµως, κύριε συνάδελφε, θα είναι εξαι-
ρετικά περιορισµένες και θα είναι στοχευµένες σε περιπτώσεις
όπου έχουµε είτε πολύ µεγάλο πρόβληµα, µεταφορικό σε σχέση
µε το δύσβατο του οδικού δικτύου που δεν το είχαµε υπολογίσει
εξαρχής ή, όπως ανέφερα, σε περιπτώσεις όπου το σχολείο υπο-
δοχής δεν είναι κατάλληλο και δηµιουργείται πρόβληµα.

Κυρία Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε µετά, καθώς δεν έχω
υπερβεί το χρόνο µου, στη δευτερολογία µου να αναφερθώ διε-
ξοδικά, διότι ο κύριος Βουλευτής µε ρωτά και για την εκπαιδευ-
τική λογική των συνενώσεων και για τα εκπαιδευτικά οφέλη
συγκεκριµένα της Κορινθίας. Επειδή έχω στοιχεία, καλύτερα να
τα δώσω στη δευτερολογία, αφού ακούσω τον κύριο συνάδελφο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Ο ερωτών Βουλευτής, κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας, έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Μια παρατήρηση θα ήθελα να

κάνω, κυρία Υπουργέ. Δεν έχω λόγο να αµφισβητήσω την τοπο-
θέτησή σας και να πιστέψω ότι το αναρτήσατε στις 14 Μαρτίου,
πλην όµως, δεν το είδε κανένας και αυτό αποδεικνύεται από το
γεγονός ότι όλοι οι συνάδελφοι και ιδιαίτερα του ΠΑΣΟΚ που
έκαναν τις αντίστοιχες ερωτήσεις δεν αναφέρονται σε αυτό το
ΦΕΚ, το 440, αλλά σε φήµες –όπως σας είπα- σε σχεδιασµούς
και σε πιθανολογούµενες προτάσεις.

Εν πάση περιπτώσει, το ξεπερνάµε αυτό. Βεβαίως κανένας,
κυρία Υπουργέ, δεν αµφισβητεί το γεγονός ότι πρέπει να υπάρ-
ξουν και συγχωνεύσεις και καταργήσεις για να αναβαθµιστεί το
εκπαιδευτικό περιεχόµενο των παιδιών µας.

Αυτές οι προτάσεις, όµως, κυρία Υπουργέ, θα πρέπει να γίνον-
ται τεκµηριωµένα, θα πρέπει να είναι αποτέλεσµα ενός ενδελε-
χούς διαλόγου ανάµεσα στην εκπαιδευτική κοινότητα, το Υπουρ-
γείο, τους γονείς και την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Με χαροποιεί ιδιαίτερα το γεγονός ότι αναφερθήκατε σε τρο-
ποποιήσεις που θα γίνουν. Εκεί πιστεύω, κυρία Υπουργέ, µε µία
διάθεση καλής θέλησης απ’ όλες τις πλευρές να λύσουµε προ-
βλήµατα που σήµερα έχουν ξεσηκώσει την Κορινθία –θεωρώ και
όλη την Ελλάδα- και που θα διασφαλίζουν –όπως σας είπα και
εγώ- την εκπαιδευτική και παιδαγωγική προοπτική των παιδιών
µας. 

Ουσιαστικός διάλογος, όµως, κυρία Υπουργέ, δεν έγινε. Δεν
έγινε και δεν λήφθηκαν υπ’ όψιν οι απόψεις των φορέων. Σας τα
λέει ο κ. Κρεµαστινός. Στην Κάρπαθο, συγκεκριµένα, ο δήµαρχος
είναι εκπαιδευτικός, σας έκανε τεκµηριωµένες προτάσεις που
δεν λάβατε υπ’ όψιν. 

Αντίθετα, ενώ θα έπρεπε να είχε ακολουθηθεί αυτή η διαδικα-
σία, εντελώς αιφνιδιαστικά –και µε προχειρότητα, θα έλεγα- πή-
ρατε αυτήν την απόφαση, χωρίς κανένα παιδαγωγικό κριτήριο.

Θα σας αναφέρω παραδείγµατα για την Κορινθία. 
Χαίροµαι ιδιαιτέρως που επισηµάνατε το πρόβληµα του Γυ-

µνασίου Παναριτίου. Το ίδιο πρόβληµα υπάρχει, κυρία Υπουργέ,
και στο Γυµνάσιο Καλλιάνων µε τις λυκειακές τάξεις. Η πρόταση
έχει διατυπωθεί σε µια άλλη απόφαση, η οποία είναι ανυπό-
γραφη, διότι εδώ, σε αυτήν που υπογράψατε –και εδώ είναι ένα
άλλο θέµα- δεν µπορούµε να δούµε πού τελικώς θα πάνε τα παι-
διά.

Εν πάση περιπτώσει, δεχόµαστε ότι θα πάνε στο διπλανό γυ-
µνάσιο, στο Γυµνάσιο του Κρυονερίου, κυρία Υπουργέ. Εκεί η
απόσταση είναι πενήντα δύο χιλιόµετρα. Θα πρέπει τα παιδιά να
µετακινούνται µία απόσταση πενήντα δύο χιλιοµέτρων από το
πρώτο χωριό. Θα πρέπει τα παιδιά να µετακινούνται µιάµιση ώρα
το πρωί και µιάµιση ώρα το απόγευµα, για να πάνε στο σχολείο.
Δεν είναι η διαδροµή απευθείας, αλλά χρειάζεται να γίνονται και
παρακάµψεις στα διπλανά χωριά, εννέα τον αριθµό. Αντιλαµβά-
νεστε, κυρία Υπουργέ, πόσο µεγάλη θα είναι η ταλαιπωρία που
θα υφίστανται οι µαθητές, που θα πρέπει να ξυπνούν στις 6.00’
ώρα το πρωί και να γυρίζουν στις 4.00’ το απόγευµα. 

Θα ήθελα ειλικρινά να σας κάνω µία ερώτηση. Εσείς θα στέλ-
νατε ποτέ το παιδί σας σε ένα σχολείο που απέχει µιάµιση ώρα,
µε µετακίνηση µέσα σε ένα ορεινό δίκτυο στα χίλια µέτρα υψό-
µετρο, µέσα στους πάγους, στις βροχές και τα χιόνια; Αυτό,
κυρία Υπουργέ, θα πρέπει να το δείτε τώρα. 

Δεν µπορείτε, επίσης, να µας πείσετε, κυρία Υπουργέ, ότι µπο-
ρεί να καταργήσετε το Δηµοτικό Σχολείο Μουλκίου, ένα σχολείο
µε εβδοµήντα παιδιά που του χρόνου θα έχει εκατό. Το ίδιο
ισχύει και για τα ορεινά χωριά όλης της Κορινθίας, όπως είναι το
Καίσαρι, το Ψάρι, το Αγιονόρι που είναι και πρότυπο, το Στεφάνι,
όπου εκεί θα υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα στις µετακινήσεις
των παιδιών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Ούτε, βεβαίως, µπορείτε να µας πείσετε ότι θα καταργήσετε

το σχολείο του Σπαθοβουνίου, που είναι µια ιδιαίτερα αναπτυσ-
σόµενη περιοχή. 

Δεν υπάρχουν παιδαγωγικά κριτήρια, κυρία Υπουργέ. Τα βά-
λατε κάτω και είπατε: «Η παιδεία µάς κοστίζει ακριβά και πρέπει
να περικόψουµε». Βεβαίως, αν συνεχίσετε αυτό το καταστροφικό
πλάνο, είναι σίγουρο ότι θα αφανίσετε τη µισή ελληνική περιφέ-
ρεια. 

Καταργήσατε, κυρία Υπουργέ, τα σχολεία. Καταργήσατε τα
ταχυδροµικά γραφεία. Καταργήσατε µικρές δηµόσιες υπηρε-
σίες. Καταργήσατε αστυνοµικά τµήµατα. Τώρα ακούµε ότι θα κα-
ταργήσετε και τους παπάδες, αφού για κάθε εφτά που θα
συνταξιοδοτούνται θα χειροτονείται ένας. 

Αυτά, κυρία Υπουργέ, σηµαίνουν ότι ουσιαστικά καταργείτε
και τη δωρεάν παιδεία. Έχετε να πληρώσετε τις µετακινήσεις των
µαθητών από το 2010, οφείλετε πάρα πολλά, ήδη έχουµε συνε-
χείς απεργίες των λεωφορειούχων, µε αποτέλεσµα οι γονείς να
επιβαρύνονται για τις µετακινήσεις των µαθητών. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Αυτή είναι άλλη ερώ-
τηση και έχει άλλο αντικείµενο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Το µόνο που έχω να σας επισηµάνω και να σας ρωτήσω είναι

εάν προτίθεστε τελικώς να επανεξετάσετε συνολικά όλα τα σχο-
λεία της Κορινθίας και εάν αυτό θα είναι µία ουσιαστική δέ-
σµευση και όχι ένα επικοινωνιακό παιχνίδι. 

Σε κάθε περίπτωση, θέλω να σας θέσω εκ νέου το θέµα των
συγχωνεύσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Κόλλια, σας παρα-
καλώ, τα είπατε αυτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ελπίζω ότι πραγµατικά θα ευαι-
σθητοποιηθείτε, κυρία Υπουργέ. Θα ακούσετε τις προτάσεις της
τοπικής κοινωνίας, των φορέων και θα επανεξετάσετε συνολικά
τη στάση σας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ερω-

τώντα Βουλευτή κ. Κωνσταντίνο Κόλλια. Όµως, πρέπει να σας
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πω ότι µπορείτε στα τρία λεπτά να πείτε όλα αυτά που θέλετε να
πείτε. Ήδη επαναλάβατε πάρα πολλά και ο χρόνος ήταν ο διπλά-
σιος και πλέον. 

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο, για να απαντήσετε
στα ερωτήµατα του κ. Κόλλια.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, θα
µου δώσετε και εµένα λίγο χρόνο παραπάνω αυτή τη φορά, γιατί
την προηγούµενη δεν πήρα καθόλου.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω ορισµένα πράγµατα για τα διαδι-
καστικά. Κανείς δεν κορόιδεψε κανέναν ούτε κανείς παίζει επι-
κοινωνιακά παιχνίδια. Αυτό θα ήθελα να το ξεκαθαρίσουµε.
Πρώτον, επιµένετε να λέτε ότι δεν το είδε κανένας, αλλά εγώ θα
σας θυµίσω ότι τη Δευτέρα 15 Μαρτίου ήταν πηχυαίοι οι τίτλοι
των εφηµερίδων. Ήταν αναρτηµένο στο διαδίκτυο, υπήρχε κα-
τακραυγή, υπήρχε οργή για περίπου διακόσιες περιπτώσεις –το
πολύ τριακόσιες- από τις δυο χιλιάδες συνενώσεις και αναδιαρ-
θρώσεις σχολείων. Αν δεν το είχαµε αναρτήσει, δεν θα υπήρχε
όλος αυτός ο ορυµαγδός των αντιδράσεων. 

Όµως, θα ήθελα να σας θυµίσω, επειδή είπατε για διάλογο ο
οποίος δεν έγινε, ότι όχι µόνο έγινε, αλλά το Δεκέµβριο αναρτή-
θηκε εγκύκλιος για πρώτη φορά. Συγκεκριµένα, είχαµε την ευ-
καιρία να γίνει τρίωρη συζήτηση το µήνα Απρίλιο στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, κυρία Πρόεδρε, µε δική µας πρωτο-
βουλία, µε πρωτοβουλία της ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας.
Στη διαδικασία αυτή θύµισα στους συναδέλφους ότι για πρώτη
φορά µια απλή, απλούστατη εγκύκλιος, ούτε καν υπουργική από-
φαση, αναρτήθηκε προς διαβούλευση, ακριβώς επειδή θέλαµε
τη γνώµη όλων για τα κριτήρια των συνενώσεων, τα οποία υπα-
γορεύονται από το ν. 1566/85, όπως τροποποιήθηκε µε το ν.
1966/1991. Αυτοί οι δυο νόµοι, λοιπόν, διέπουν αυτή τη διαδικα-
σία. Όµως, θέλαµε πραγµατικά να υπάρξει διάλογος και διαβού-
λευση πάνω στα κριτήρια. 

Βγήκε η εγκύκλιος στις 27 Ιανουαρίου και απεστάλη µε επι-
στολή µου και στους δηµάρχους. Είµαι δε στην ευχάριστη θέση
να σας πω ότι σχετικά µε το Νοµό Κορινθίας έχω τις αποφάσεις
όλων των δηµοτικών συµβουλίων του Νοµού Κορινθίας. 

Όπως είπα ξανά, έληξε η πρώτη φάση µε την πρώτη απόφαση
και είπαµε ευθαρσώς ότι θα πάµε σε µερικές διορθώσεις.

Έρχοµαι τώρα σ’ αυτό που είπατε περί καταργήσεων και στο
ότι γίνονται όλα για την οικονοµία. Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω
ένα γενικό σχόλιο για τη χώρα. Η χώρα επί πάρα πολλά χρόνια –
ιδιαίτερα την τελευταία εξαετία, αλλά γενικά επί δεκαετίες- κα-
τασπατάλησε πόρους και ανθρώπους, δυναµικό και πλούτο,
φτιάχνοντας µικρές-µικρές µονάδες παντού, στην υγεία, στην
παιδεία και όχι µόνο. Κατακερµατιζόµασταν, αντί να µπορέσουµε
να δηµιουργήσουµε εύρωστες µονάδες, βιώσιµες µονάδες, αλλά
κυρίως να επενδύσουµε στις παραγωγικές δυνάµεις αυτού του
τόπου και να επενδύσουµε δηµιουργικά στην παιδεία.

Κύριε συνάδελφε, η ίδια η Κορινθία έχει να δείξει ένα παρά-
δειγµα, το οποίο είναι από τα λίγα, γιατί µετά τον «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ»
επιχειρήθηκαν συνενώσεις σχολείων. Ένα απ’ αυτά είναι ο Φε-
νεός, ένα άλλο στη Μάνη, ένα άλλο στη Ρόδο. Υπάρχουν πολλά
άλλα ακόµα λαµπρά παραδείγµατα, τα οποία δείχνουν αυτήν
ακριβώς την παιδαγωγική λογική, ότι δηλαδή είχαµε πολλά µικρά
παιδιά στο Φενεό, κυρία Πρόεδρε και τα µικρά ολιγοθέσια σχο-
λεία συνενώθηκαν σε ένα εξαθέσιο. Ποια είναι η παιδαγωγική λο-
γική αυτού; Το αυτονόητο! Και παραπέµπω στην απόφαση της
Διδασκαλικής Οµοσπονδίας της Ελλάδας του 1998 ή του 1997,
η οποία στήριζε τη διαδικασία των συνενώσεων γι’ αυτούς τους
λόγους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Κυρία Υπουργέ, είναι τρία χιλιό-
µετρα …

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Δεν σας διέκοψα. Σας
άκουσα επί έξι λεπτά. Θα µου επιτρέψετε να απαντήσω και θα
µε σεβαστείτε, όπως σας σεβάστηκα. Άκουσα πάρα πολλά πράγ-
µατα και πρέπει να ακούσετε τις απαντήσεις.

Βασικός λόγος είναι, λοιπόν, κάθε τάξη να έχει το δάσκαλό της
και όχι στα ολιγοθέσια σχολεία πάνω στα χωριά να έχουµε την
κατάντια ο µαθητής και η µαθήτρια του µονοθέσιου να διδάσκε-

ται ετησίως τις µισές ώρες Γλώσσα ή Μαθηµατικά απ’ ό,τι διδά-
σκεται ένας µαθητής σε ένα εξαθέσιο σχολείο! Το διθέσιο σχο-
λείο είναι δυο δάσκαλοι για το σχολείο, δηλαδή ο καθένας έχει
από τρεις τάξεις. Καταλαβαίνετε πόσο δύσκολη είναι η εκπαί-
δευση σε αυτά τα σχολειά. Αυτά τα σχολειά για προφανείς λό-
γους είναι καλό να συνενώνονται. Σε περιπτώσεις ιδιαίτερες
έχουµε κρατήσει µικρά σχολειά στα µικρά νησιά, σε ιδιαίτερα
ορεινές περιοχές και θα δούµε µήπως κάνουµε επιπλέον µια ή
δυο διορθώσεις το πολύ, εάν χρειάζονται, σε τέτοια µικρά σχο-
λειά σε όλη την Ελλάδα. 

Γιατί το κάνουµε αυτό όµως επιπλέον, πέραν του αυτονόητου,
ότι κάθε τάξη να έχει το δάσκαλό της; Διότι όταν υπάρχει ικανός
αριθµός µαθητών ανά τάξη -όχι πάντως πάνω από είκοσι πέντε
µαθητές στη δευτεροβάθµια και στη δευτεροβάθµια που είπαµε
ως τριάντα, όταν πάµε σε συνένωση το βάζουµε ως είκοσι πέντε
και στην πρωτοβάθµια- να είναι σε κάθε τάξη όχι απλά πέντε έξι
παιδάκια, αλλά από οκτώ παιδάκια και πάνω από δέκα παιδάκια
και πάνω -µιλώ για τα χωριά- και το µάξιµουµ και βέλτιστο είναι
τα είκοσι πέντε παιδιά, οι µαθητές έχουν περισσότερες προσ-
λαµβάνουσες παραστάσεις, κοινωνικοποίηση, οµαδική εργασία. 

Ιδιαίτερα οι αλλαγές του νέου σχολείου κύριε συνάδελφε, πα-
τούν σε πορίσµατα της Επιτροπής Μπαµπινιώτη στην οποία εµείς
ήµασταν αντιπολίτευση και εσείς κυβέρνηση. Και κάποια στιγµή
τα δυο µεγάλα κόµµατα τουλάχιστον και ένας ακόµα αριθµός
κοµµάτων µπορούµε να οµονοήσουµε προς αλλαγές του σχο-
λείου που πάνε σε ένα πιο δηµιουργικό τρόπο διδασκαλίας και
απαιτούν και αυτές ικανό αριθµό µαθητών ανά τάξη. 

Επίσης, τα νέα µεγαλύτερα σχολεία µπορούν να λειτουργή-
σουν ως ολοήµερα πολύ καλύτερα. 

Τέλος, οι διαδικασίες της πιστοποίησης της ξένης γλώσσας
είναι κάτι που έχει ήδη ξεκινήσει. Μπήκε η πρώτη ξένη γλώσσα,
τα Αγγλικά, παίζοντας στα µεγάλα δηµοτικά. Θέλουµε να έχουµε
περισσότερα µεγάλα δηµοτικά, για να ξεκινήσουµε το πρό-
γραµµα που φέρνει τα παιδιά µας στην Γ’ Γυµνασίου να µπορούν
να πιστοποιηθούν στην αγγλική γλώσσα και να πιστοποιηθούν µε
κρατικό πιστοποιητικό. Το ίδιο συµβαίνει και µε την Πληροφο-
ρική, ξεκινάµε στα µεγάλα σχολεία. 

Πώς η Κορινθία ωφελείται από αυτή την πρόταση; Πήρε το
ΦΕΚ, υπάρχει υπουργική απόφαση αλλά έλεος, µια υπουργική
απόφαση σε µια, δυο περιπτώσεις, µπορεί να τροποποιηθεί, µπο-
ρεί να επανεκδοθεί. 

Στην Κορινθία, λοιπόν, έχουµε δύο νέα εξαθέσια τα οποία συ-
νενώνονται στην Κόρινθο και κάνουµε ένα νέο δωδεκαθέσιο σχο-
λείο, ένα πρότυπο σχολείο –όχι µε τη µορφή του νόµου το
πρότυπο, αλλά ένα ποιοτικό σχολείο- όπου θα έχουµε τα Αγ-
γλικά, την Πληροφορική, τη Θεατρική Αγωγή, τη Μουσική, τα
Καλλιτεχνικά µέσα στο ωρολόγιο πρόγραµµα, για όλους τους
µαθητές, συν τη δυνατότητα να επεκτείνετε το ωράριο για τα παι-
διά που το θέλουν ως τις 4.00 η ώρα. 

Έχουµε συνενώσει αρκετά από τα νηπιαγωγεία, έχουµε κάνει
µεγαλύτερα διθέσια νηπιαγωγεία που εξυπηρετούν καλύτερα τα
παιδάκια. Σε κάποια από αυτά υπήρξαν ενστάσεις και τις συζη-
τούµε. 

Πρέπει να σας πω ότι για το Γυµνάσιο των Καλιάνων, που ανα-
φέρατε, δόθηκε εντολή -και όχι µόνο για το Γυµνάσιο των Καλιά-
νων, αλλά και για πολλές από τις περιπτώσεις που αναφέρατε-
να γίνουν και επισκέψεις και αυτοψίες. Όπως και εσείς και οι
άλλοι Βουλευτές και ο Υπουργός, κ. Μπεγλίτης, αλλά και η κ.
Φαρµάκη και ο κ. Μανωλάκης µε βρήκαν και συζήτησαν µαζί µου
για τις διαδικασίες αυτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Παρακάλεσα, λοιπόν, τα αρµόδια στελέχη εκπαίδευσης να
πάνε επιτόπου και να συζητήσουν και µε τους παράγοντες. Έγι-
ναν αρκετές από αυτές τις συζητήσεις και επισκέψεις και σε ορι-
σµένες περιπτώσεις οι επεξεργασίες που έχω στα χέρια µου, µου
δείχνουν κάποια προβλήµατα στις υποδοµές.

Όλα αυτά θα εξεταστούν και θα δούµε στο τέλος της σχολικής
περιόδου, πού πραγµατικά πρέπει να γίνουν βελτιώσεις και να
επανεκδοθεί η απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε παρακαλώ,
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κυρία Υπουργέ.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Τελειώνω, κυρία Πρό-
εδρε, και σας ευχαριστώ, αλλά αυτό έπρεπε να εξηγηθεί γιατί ο
κύριος συνάδελφος ανέπτυξε πάρα πολύ την ερώτησή του. 

Στις περιπτώσεις που έχουµε απλώς πρόβληµα υποδοµών, το
οποίο µπορεί να λυθεί, πρέπει να λυθεί και θέλουν και οι κάτοικοι
να λυθεί, µπορούµε να δώσουµε την αναστολή για ένα χρόνο.
Αυτό όµως πρέπει να το κάνουµε µε φειδώ, γιατί καµµιά φορά
ξέρετε, κύριε συνάδελφε, η αναστολή σηµαίνει και επ’ αόριστον.
Και θα είναι κακό για την περιοχή και δεν έχει καµµία οικονοµική
λογική αυτό, να µην έχουµε µεγαλύτερα σχολεία.

Η µόνη διάσταση -και θα το πω ευθαρσώς και χωρίς να φοβά-
µαι τίποτα- είναι ότι εξοικονοµούµε ανθρώπινο δυναµικό και αυτό
είναι αλήθεια. 

Όµως, κύριε συνάδελφε και κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι ζούµε
στην εποχή όπου είναι κρίµα να σπαταλιέται ένα εκπαιδευτικό
δυναµικό, έχοντας διδάξει µόνο λίγες ώρες. Στα µεγαλύτερα γυ-
µνάσια, εκεί όπου µπορούµε να το κάνουµε, το να έχουµε τους
καθηγητές να εξαντλούν το ωράριό τους στο ίδιο σχολείο είναι
καλό πρώτα για τους µαθητές, γιατί καταλαβαίνετε ότι άλλο είναι
να έχεις έναν καθηγητή και άλλο να έχεις περιφερόµενους πολ-
λούς καθηγητές, αλλά καλό και για τους εκπαιδευτικούς που
µπορούν να αναπτύξουν τις δράσεις τους, τις καινοτόµες πρω-
τοβουλίες που τους καλούµε να κάνουν και βεβαίως ξεκινάει και
η επιµόρφωσή τους µε τελείως διαφορετικό τρόπο από ό,τι έχει
συµβεί µέχρι σήµερα. 

Όλες αυτές οι διαδικασίες και οι αλλαγές που προωθούµε στο
νέο σχολείο, κύριε συνάδελφε, απαιτούν τη συνεργασία µέσα
από µεγαλύτερες µονάδες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Και βεβαίως, έχουµε και µια βέλτιστη αξιοποίηση του ανθρώ-
πινου δυναµικού µας. Αυτό δεν το παραγνωρίσαµε ποτέ, από την
πρώτη στιγµή που κάναµε το πρώτο δελτίο Τύπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύρια Υπουργέ, δεν
µπορώ να σας δώσω άλλο χρόνο. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Άρα, το απαιτούν εκ-
παιδευτικοί λόγοι, αλλά και η αξιοποίηση του ανθρώπινου δυνα-
µικού. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρία Υπουργέ, µιλήσατε

δέκα λεπτά αντί για τρία και τέσσερα την προηγούµενη φορά.
Είναι πάρα πολλά, κυρία Υπουργέ. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Όµως, κυρία Πρόεδρε,
ο κύριος συνάδελφος µίλησε οκτώ λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ερω-
τώντα Βουλευτή κ. Κόλλια και την Υφυπουργό Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ. Χριστοφιλοπούλου, γι’ αυτήν την
αναλυτική ενηµέρωση, αλλά και για τις απαντήσεις στις ερωτή-
σεις σας κ. Κόλλια. 

Η τρίτη µε αριθµό 869/10-5-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος- Άδωνι
Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την εγ-
κατάλειψη του Ολυµπιακού Ακινήτου στο Ολυµπιακό Χωριό εξαι-
τίας της εµπλοκής του στην υπόθεση της Ι. Μ. Βατοπεδίου δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρα-
κτικά της Πέµπτης 14 Απριλίου 2011 και ερωτάται το Σώµα αν τα
επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς τα Πρακτικά της

Πέµπτης 14 Απριλίου 2011 επικυρώθηκαν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 20.28’ λύεται η συνε-

δρίαση για την Τρίτη 17 Μαΐου 2011 και ώρα 18.00’ µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζή-
τηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που σας έχει διανεµηθεί. 
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